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Pražská strojírna
pro dopravní
podnik Berlín

Pražská strojírna bude letos opět dodávat
své výrobky do Berlína. Předmětem zakáz-
ky je šestisrdcovkové křížení a různé drob-
né frézované kolejnice. S dopravním podni-
kem Berlín už má strojírna podepsanou ta-
ké zakázku na březen příštího roku, která
zahrnuje tramvajovou výměnu, srdcovku
a nové kolejnice. Německý trh je typický
svou technickou náročností, kterou ale
Pražská strojírna coby akreditovaný doda-
vatel Dopravního podniku Berlín bez vý-
hrad splňuje.

Na začátek července má dopravní podnik hlav-
ního německého města u Pražské strojírny ob-
jednané šestisrdcovkové křížení ulic Berliner
Straße a Breite Straße. Vedle toho dodá strojír-
na do Berlína také několik drobnějších frézo-
vaných kolejnic. 

„Na příští rok již máme také zasmluvněnou
dodávku tramvajové výměny, srdcovky a kolej-
nic pro křižovatku Wartenberger Straße. Dále
očekáváme výsledek dalších čtyř výběrových ří-
zení různého rozsahu, a to od náhradní srdcov-
ky až po osmnáctisrdcovkové křížení na beto-
nových pražcích,“ řekl Robert Masarovič, před-
seda představenstva a generální ředitel Pražské
strojírny a. s.

Pražská strojírna patří k akreditovaným
dodavatelům Dopravního podniku města Ber-
lína a své výrobky posílá do německé metropo-
le pravidelně. Mezi typické zakázky patří ná-
hradní díly do kolejového svršku, jako jsou fré-
zované kolejnice a jednotlivé srdcovky pro
místní drobnou opravu křižovatek. Z Vinoře
do Berlína ale putují i celé výhybky a střední až
větší křížení.

Přejímky zakázek Pražské strojírny se ko-
nají v areálu továrny v pražské Vinoři a po pře-
jímce jsou jednotlivé části převáženy do Berlí-
na na kamiónech přímo na stavební místo či
do meziskladu.

„Německý trh je pro nás zajímavý přede-
vším svou stabilní poptávkou a jasným technic-
kým zadáním. Naši němečtí partneři jsou ná-
ročnými, ale precizními zákazníky. Jednotlivé
dodávky se plánují s dostatečným předstihem,
což je pro nás s ohledem na organizaci výrob-
ních kapacit velkou výhodou,“ dodal Robert
Masarovič. (tz)

Řetězec PENNY výrazně rozšiřuje možnost
dovozu nákupu až domů. Prostřednictvím
rozvážkové služby Wolt si mohou zákazníci
nechat dopravit kurýrem potraviny z pro-
dejen PENNY v Praze, Brně a Hradci Králo-
vé. Nákup od PENNY může mít zhruba za
30 minut od objednání doma na stole více
než 1,7 miliónu zákazníků.

Z kteréhokoliv místa v Praze, Brně či Hradci
Králové mají zájemci možnost nakoupit pro-
střednictvím Wolt. Partnerští kurýři nyní nově
dovezou nákup až domů z pěti prodejen PEN-
NY v Praze, které doplní stávající možnosti ob-
jednávek v Brně (tři prodejny) a Hradci Králové
(dvě prodejny). Zapojené prodejny PENNY by-
ly vybrány po konzultacích se společností Wolt
tak, aby bylo možné dovážkami pokrýt praktic-
ky celé území města. Od každé jednotlivé pro-
dejny kurýři operují do vzdálenosti 6 km vzduš-
nou čarou ve všech směrech. „Díky spolupráci
s Wolt výrazně rozšiřujeme možnosti nákupů

online. Objednávání v aplikaci je intuitivní,
rychlé a za stejné ceny jako na našich prodej-
nách. Přinášíme tak nový benefit například pro
starší či nemocné lidi nebo ty, kteří nemají čas
jít do prodejny osobně. Zároveň oslovujeme
zcela nové skupiny zákazníků,“ vysvětlil mluvčí
PENNY Tomáš Kubík. 

Uživatelé aplikace Woltu mají možnost na-
koupit stejný sortiment PENNY, jaký je dostup-
ný ve vlastních kamenných prodejnách, a to
včetně vybraných produktů v akci, s výjimkou
nepotravinového zboží. Celkově jde nyní o více

než 2200 položek. Na Woltu lze objednávat ho-
dinu po otevření prodejny PENNY, hodinu
před zavírací dobou pak možnost nákupu přes
aplikaci končí. „Rozšiřování nabídky v oblasti
doručování potravin je jednou z priorit Woltu.
Proto jsme rádi, že po úspěšném začátku spolu-
práce s PENNY postupujeme do další fáze naší
expanze. Můžeme tak uživatelům Woltu nabíd-
nout širší možnosti a lepší výběr. Během pilotní
fáze jsme se s PENNY zaměřili na nastavení
úzké spolupráce a hladký provoz, díky kterému
dokážeme poskytnout společným zákazníkům
kvalitní služby, na které jsou zvyklí,“ doplnil
František Cmunt, ředitel maloobchodního pro-
deje Wolt Česko.

Podle dat z pilotního provozu připraví za-
městnanci PENNY nákup v průměru deset mi-
nut od objednávky a pak si jej přebírá kurýr.
Celková doba doručení PENNY nákupu kurýry
Woltu se pohybuje kolem třiceti minut. 

PENNY plánuje do budoucna možnost ná-
kupu s dovážkou do domu rozšiřovat postupně
na všechna krajská města v Česku. (tz)

Bující byrokra-
cie, nadbytek
administrativy,
velký počet kon-
trol, složitosti tý-

kající se dohod o provedení práce a o pra-
covní činnosti, pravidla pro home office,
absurdity postihující hospodaření země-
dělských podniků a spoustu dalšího až po
evidenci roztrženého pytlíku s párky v ho-
telové restauraci... Nebyl rok, aby neměli
zaměstnavatelé co řešit. Zdá se však, že
námětů, co a jak dát do pořádku v podni-
katelském prostředí, přibývá. Velmi dobře
na toto téma dokáže argumentovat napří-
klad Konfederace zaměstnavatelských
a podnikatelských svazů ČR. Toho, 
co by si přála změnit, poopravit či uvést
na správnou míru, je poměrně hodně. 
Ostatně to vyplynulo i z odpovědí jejího
prezidenta Ing. Jiřího Horeckého, Ph.D.,
MSc., MBA, na otázky Prosperity:

Počínaje lednem jste se ujal vedení Konfe-
derace zaměstnavatelských a podnikatel-
ských svazů ČR. Čeho byste rád v této roli
dosáhl? Kam napře Konfederace své síly?

Především bych chtěl pokračovat v práci, kterou
přede mnou započal můj dlouholetý předchůdce
Jan Wiesner. Ve vedení
Konfederace tedy ne-
plánuji žádnou „revo-
luci“. Spíše začínáme
rozšiřovat některé ak-
tivity, udělali jsme re-
branding naší „znač-
ky“, připravujeme me-
diální plán, chceme
zintenzivnit komuni-
kaci navenek apod. V krátkém čase došlo také ke
změně ve vedení Svazu průmyslu a dopravy ČR
i Hospodářské komory ČR, což byl trochu im-

pulz ke znovuotevření či rozšíření různých forem
spolupráce. Navíc máme třetí rok vlády a sně-
movny, což je z pohledu kulminace legislativních
návrhů vždy to nejhorší období. 

Sdružujete už léta velmi významné zaměst-
navatele a máte silné slovo v tripartitě. Váš

předchůdce si ale
často stěžoval na to,
že i tak se právě za-
městnavatelům na -
slouchá méně, než by
si zasloužili. Čím lze
přispět ke změně?

Přístup k tripartitě
a jejím jednotlivým

členům se také odvíjí od složení aktuální vlády.
Některé politické strany inklinují spíše k odbo-
rům, jiné k zaměstnavatelům a další nepovažují

sociální dialog za klíčový. Naše postoje, aktivity
a přístupy však musí být, a myslím, že jsou, sta-
bilní a profesionální. Jinými slovy, musíme být
vždy slyšet, i když třeba někdy není ochota nám
příliš naslouchat. 

Co podnikatelskou veřejnost dnes trápí nej-
více a co brzdí radost ze seberealizace?

Stále rostoucí počet regulací, zákonů, povinnos-
tí, a to jak v rámci České republiky, tak zejména
těch na úrovni Evropské unie. A pak samozřej-
mě ekonomická situace, ceny energií, napjatá si-
tuace na trhu práce zejména ve smyslu nedo-
statku pracovní síly apod. Zvyšující se regulace
je většinou znakem neschopnosti státní správy
účinně a efektivně kontrolovat, tj. cíleně se za-
měřit na rizikové oblasti, místa.

pokračování na straně 4

Staňte se Ambasadory kvality ČR

Startuje 7. ročník soutěže 
pro organizace ze soukromého
i veřejného sektoru, které
kvalitou žijí. Ověřte si, co je
klíčové pro váš úspěch.

Uzávěrka přihlášek je 30. září 2024

www.csq.cz
INZERCE

Nákup z PENNY dovezou kurýři až domů

Ing. Jiří Horecký, Ph.D., MSc., MBA, prezident Konfederace zaměstnavatelských
a podnikatelských svazů ČR

’’
Naše postoje, aktivity a přístupy 
však musí být, a myslím, že jsou, 
stabilní a profesionální. Jinými 
slovy, musíme být vždy slyšet, 
i když třeba někdy není ochota nám
příliš naslouchat.
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Podnikatelé chtějí české dřevo 
více zpracovávat v tuzemsku

V Hospodářské komoře se zformovala nová
skupina podnikatelů, která chce zlepšit
hospodaření s českým dřevem a zvýšit jeho
přidanou hodnotu zpracováním v tuzem-
sku. V českých lesích vytěžené surové dře-
vo, které se v současnosti ve velkém měřít-
ku vyváží hlavně za hranice, by mohlo najít
uplatnění při výrobě nábytku a ve staveb-
nictví, zejména v dřevostavbách. 

„Podnikatelé ve zpracovatelském průmyslu ale
narážejí na řadu překážek, třeba na roztříštěnost
průmyslu a zdlouhavé povolovací řízení, kvůli
kterým jsou domácí zpracovatelské kapacity
nízké, nebo na národní normy požární bezpeč-
nosti staveb, jež jsou v Česku přísnější než v za-
hraničí. Problémem je i nedostatek pracovních
sil v sektoru. Dřevo bývá dnes vnímáno přede-
vším jako obnovitelný zdroj energie, i když je
komoditou s velmi širokým potenciálem. Při
přechodu na nízkouhlíkovou ekonomiku by ale
stát měl alespoň podle mého názoru stimulovat
i materiálové využití dřeva,“ uvedl předseda
v Hospodářské komoře nově založené Sekce
dřevozpracujícího průmyslu Jan Matějíček.

Česko je už roky největším unijním vývoz-
cem surového dřeva, až poté následují Němec-
ko, Polsko nebo Francie. Vysoký podíl neopra-
covaného dřeva, resp. kulatiny na objemu naše-
ho vývozu ale vede k významné ztrátě přidané
hodnoty pro českou ekonomiku, a Česko tak
přichází až o desítky miliard korun ročně. 

To je ostatně podle analýz Hospodářské ko-
mory ČR problém celé české ekonomiky, která
generuje zejména nízkou přidanou hodnotu.
V mezinárodním srovnání je v Česku vytvořená
přidaná hodnota dokonce jedna z nejnižších
v celé EU, Česku patří až 24. příčka z 27 států.

Hospodářská komora proto přichází s řa-
dou systémových opatření, která by zvýšila vy-
užití dřeva pro výrobu polotovarů a hotových
výrobků s vyšší přidanou hodnotou. 

Doporučuje kupříkladu minimalizovat do-
pravní vzdálenosti mezi lesnickými činnostmi,
zpracovatelskými zařízeními a konečným využi-
tím dřeva. „Z tohoto důvodu má mou podporu
zpracování vytěženého dřeva v daném regionu,
čímž by se zvedala jeho přidaná hodnota, a záro-
veň se snížily náklady spojené s následnou do-
pravou, což by v konečném důsledku přispělo
i ke snížení uhlíkové stopy,“ je přesvědčen prezi-
dent Hospodářské komory Zdeněk Zajíček. 

Zpracovatelé dřeva by také chtěli otevřít od-
bornou diskuzi o tom, zda v některých lokali-
tách a u konkrétních druhů dřevin by se doba,
kdy je možné strom porazit, neměla snížit ze
současných 80 na 60 let. 

Minimální věk mýtního porostu, který lze
v současnosti těžit, totiž musí být alespoň 80 let.
Jde o věk stromu, ve kterém již nedochází k při-
růstání dřevní hmoty, a strom i celý les je ná-
chylný ke vzniku a šíření nejrůznějších chorob
a množení škůdců. Mýtní věk se přitom už dnes
u jednotlivých druhů dřevin liší. U smrků a bo-
rovic se pohybuje okolo 80 let, dub má mýtní
věk 120 let. Teprve po jeho završení je možné
přistoupit k těžbě, pokud nenastane nestan-
dardní situace vyžadující předmýtní těžbu dře-
va, jakou byla třeba kůrovcová kalamita. 

„Při stávajícím plánu těžby a době obmýtí
80 let totiž dochází ke hromadění tzv. tlusté ku-
latiny v lesních porostech, která není pro zpra-
covatelský průmysl tak zajímavá jako hmota
o síle 30–40 cm. Ta odpovídá staří zhruba 60 let
při změně klimatických podmínek a změně
charakteristiky a struktury lesa, která právě pro-
bíhá,“ přiblížil předseda sekce Jan Matějíček dů-
vod, proč by tuto diskuzi ocenil. 

Jednou z brzd rozvoje tuzemského zpraco-
vání dřeva s přidanou hodnotou je také malá
domácí poptávka po výrobcích z vytěženého
dřeva, která je ale často způsobena jen nevhod-
ně nastavenými regulacemi. 

„V případě dřevostaveb přísnými normami
požární bezpečnosti. Podle národních norem je
v současné době výška dřevostaveb ve standard-
ním povolovacím řízení omezena na 12 metrů
nad zemí, což znamená faktický limit čtyř až pě-
ti podlaží. Tím ale Česko značně zaostává za
mezinárodní praxí. V důsledku toho se dřevos-
tavby v Česku využívají především v sektoru ro-
dinných domů,“ uvedl Jan Matějíček, který pro-
sazuje, aby se podíl využití tuzemského dřeva
zvýšil i ve stavbách veřejného sektoru. (tz)

S tužkou za uchem

KZPS ČR nastolila diskuzi

Předvolební debata lídrů kandidátek do Evrop-
ského parlamentu, kterou 15. května zorganizo-
vala Konfederace zaměstnavatelských a podni-
katelských svazů ČR v Praze, byla užitečná.
Hosté argumentovali jasně a svými názory za-
ujali. Dotkli se i Green dealu, který byl takřka
shodně označen jako nezdařilý. Eva Brixi

Zaujalo nás

Setkání českých exportérů
s německými nákupčími 
Agentura CzechTrade uspořádala v květnu v Pra-
ze Sourcing Day Tschechien, 10. ročník tuzem-
ského setkání českých exportérů s německými
nákupčími. Zúčastnilo se 47 českých firem, které
konzultovaly své obchodní záměry. Do Prahy při-
jeli jednat zástupci velkých německých podniků,
kterými jsou Hilite Germany GmbH, EWM
GmbH, Otto Bihler Maschinenfabrik GmbH
& Co. KG, Windmöller & Hölscher KG a firma
Lenze Operations GmbH. Akci v ranních hodi-
nách zahájil vrchní ředitel sekce Evropské unie
a zahraničního obchodu David Müller společně
s ředitelkou sekce zahraniční sítě CzechTrade Iva-
nou Třoskovou a místopředsedou představenstva
exportní pojišťovny EGAP Markem Dlouhým. 

Příležitosti pro české firmy lze u německých
nákupčích najít v různých oborech. Od zpracová-
ní kovů přes plasty, elektroniku až po průmyslo-
vou automatizaci. Letošní ročník se od těch ostat-
ních lišil tím, že němečtí nákupčí tentokrát hle-
dali v Česku dodavatele většinou se sofistikova-
nou průmyslovou výrobou s vysokou přidanou
hodnotou a širokými technologickými možnost-
mi. Výhodou je, pokud může česká firma nabíd-
nout také vlastní konstrukční a vývojové odděle-
ní. „V minulých letech každý ročník přinesl za-
kázky od 50 do 300 miliónů korun. Všech pět ně-
meckých firem má dohromady roční obrat přes 
65 miliard korun. Pokud jen malou část z toho
udělají díky jmenované akci s českými firmami,
budu spokojený,“ hodnotil Adam Jareš, ředitel
zahraniční kanceláře CzechTrade Německo. (tz)

Prosperita je měsíční periodikum o podnikání
a vzájemné komunikaci mezi firmami a jejich velký-
mi skupinami, mezi profesními uskupeními a na -
vzájem v prostředí českého trhu. Přednostně infor-
muje své čtenáře o dění v české ekonomice přede-
vším očima jednotlivých podnikatelských subjektů
a svazů, asociací, sdružení, unií, komor a Konfedera-
ce zaměstnavatelských a podnikatelských svazů ČR.
Velký prostor je věnován prezentacím formou člán-
ků a rozhovorů nebo klasické reklamě, která je jedi-
ným zdrojem financování tohoto časopisu. Cílem je
oslovit široké spektrum podnikatelů a manažerů
s tím, že přednost mají informace o aktivním postoji
k podnikání a vytváření trvalých hodnot.
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Prosperita partnersky spolupracuje:

■ se společností 
NEWTON Media a.s.

■ s Úřadem 
průmyslového vlastnictví

■ s Českou společností 
pro jakost

Komunikujme a hledejme 
ta nejlepší řešení pro vás.

www.iprosperita.cz

www.madambusiness.cz

www.freshtime.cz

Změna údajů pro zasílání a odhlášení 
ze zasílání časopisu Prosperita a příloh 

Došlo-li ke změně vašich údajů pro zasílání našeho
časopisu (adresa, název společnosti, 
jméno atd.), můžete nám zaslat žádost o aktualizaci
svých údajů na zasilani@iprosperita.cz. Vaše údaje
upravíme na správné. 

V případě, že o zasílání již nemáte zájem, napište nám
svůj požadavek, včetně svých údajů z adresního štítku,
na zasilani@iprosperita.cz. Dodávání časopisu poté
zrušíme. 

Pokud byste potřebovali větší počet výtisků
aktuálního vydání, dejte nám vědět alespoň
s měsíčním předstihem, rádi vyjdeme vstříc. Prosperita vás provází děním v businessu už 25 let!

Partneři www.iprosperita.czRedakční rada pracuje ve složení:

● Jan Wiesner, čestný prezident Konfederace

zaměstnavatelských a podnikatelských svazů ČR

● Ing. Irena Vlčková, brand manager 

FlowBEAUTY s.r.o.

● Ing. Rudolf Skuhra, CSc., majitel společnosti

CONDOR MACHINERY spol. s r.o.

● Ing. Ivo Gajdoš, viceprezident České manažerské

asociace

● Ing. Michal Vaněček, Ph.D., MBA, ředitel

a místopředseda představenstva T-SOFT a. s.

● Ing. Pavel Ráliš, MBA, zakladatel značky

fin4Business

● Ing. Hugo Kysilka, poradce a malíř

● Ing. Vít Pěkný, Ph.D., odborník na problematiku

automobilového trhu

● Prof. Ing. Růžena Petříková, CSc., 
členka Rady kvality ČR

● Ing. Andrea Trčková, výkonná ředitelka 

společnosti Mgr. Ladislav Kavan – LK SERVIS

● Jarmila Janurová, zakladatelka a jednatelka firmy 

JaJa Pardubice, s. r. o.

● Ing. Zdeněk Juračka, zakladatel a čestný předseda

Asociace českého tradičního obchodu

● Jiří Souček, obchodní ředitel společnosti 

Uzeniny BETA

● Mgr. Olga Stanley, manažer komunikace, 

ROSSMANN, spol. s r.o.

● David Kubla, ředitel úseku spolkových činností

a propagace České společnosti pro jakost

● PaeDr. Petr Paksi, DBA, jednatel a obchodní

ředitel JAP FUTURE s.r.o.

1. Soutěž Ambasador kvality České republiky

2. Soutěž Marketér roku

3. Konference Kvalita – Quality 2024

4. Soutěž Česká chuťovka 2024

5. Projekt Inspiromat – Klub manažerek

6. Konference SYMA

7. Konference Dny kvality 2024

8. Soutěž Hvězda GERnétic ČR a SR

9. KZPS: Předvolební debata lídrů kandidátek 

do Evropského parlamentu 2024

Mediální partnerství v roce 2024

foto Kateřina Šimková
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Svět se dynamicky
mění. Inovace rozho-
dují o tom, jak se
nám bude žít. Mno-
hé dokážou zachra-

ňovat lidské životy, jiné přinesly násobně
vyšší výnosy plodin, další nabídly textilie
průlomových vlastností. Řada novinek je dí-
lem členů Asociace výzkumných organizací.
Ti se netají kritickým pohledem na součas-
nou podporu zejména aplikovaného výzku-
mu. Nový zákon o VaV, Metodika 17+
v praxi, rozpočet na VaVaI, hodnocení VO
a odpočty na VaV – to byla hlavní témata
panelové diskuze Byznys s inovacemi 2024
se zástupci poskytovatelů veřejné podpory
na aplikovaný výzkum, kterou jmenovaná
asociace uspořádala v dubnu v Praze.

Zúčastnil se jí ředitel odboru precizního země-
dělství, výzkumu a vzdělávání Ministerstva ze-
mědělství ČR Mgr. Jan Radoš, vrchní ředitel
Ministerstva průmyslu a obchodu Ing. Petr Oč-
ko, PhD., předseda TAČR prof. Ing. Petr Kon-
valinka, CSc., přítomni byli i zástupci Akade-
mie věd ČR v čele s místopředsedkyní AV ČR
RNDr. Ilonou Müllerovou. 

Pokud jde o návrh nového zákona o podpo-
ře VaVaI, shodli se diskutující v čele s Ing. Libo-
rem Krausem, prezidentem AVO, na řadě nedo-
statků – například chybějící reprezentace pod-
nikového výzkumu, nedořešená administrativ-
ní zátěž, nevysvětlení nepřijatých připomínek
k zákonu, a především chybějící propracovaný
věcný záměr zákona.

U Metodiky 17+ je stále nedořešené hodno-
cení aplikovaného výzkumu. Klíčový důraz je
dále v procesu hodnocení pokládán na publi-
kační výsledky. Kvalitu aplikovaného výzkumu
však nelze posuzovat pouze na základě toho,
často aplikovaný výzkum probíhá s podniky
v režimu utajení, nejkvalitnější výsledky se tedy
do systému hodnocení za stávajících podmínek
nedostanou.

V návrhu rozpočtu na VaVaI pro rok 2025
diskutující poukázali na nebezpečí vzniku dlou-
hodobého deficitu podpory zejména aplikova-
ného výzkumu. Rozpočet v předchozích letech
byl poznamenán výrazně inflačním vývojem
a podpora v této oblasti dlouhodobě stagnuje.
V rozpočtu na výzkum a vývoj již dnes chybí 
15 miliard korun, kdyby byla naplňována
schválená Národní politika, tak v roce 2025 již
40 miliard korun. Navíc se část rozpočtu na
aplikovaný výzkum přesunula do institucionál-
ní podpory převážně vysokých škol.

Diskuzi moderoval viceprezident AVO
RNDr. Jan Nedělník. Názory členů asociace na
situaci ve výzkumu shrnul v následujících od-
povědích:

Názory na vývoj české ekonomiky se liší.
Jedni předpovídají, že bude určitě lépe po
tom, čím si firmy i domácnosti nedávno pro-
šly, ale jiní budoucnost nevidí až tak vesele.
Třeba proto, že financí na výzkum a vývoj ze
strany státu ubývá. Jak to hodnotí vaše aso-
ciace?

Naše asociace byla zklamána rozhodnutím mini-
stryně Heleny Langšádlové snížit některým po-
skytovatelům na rok 2024 objem veřejných pro-
středků na výzkum. Týkalo se to především Mi-
nisterstev zemědělství a průmyslu a obchodu
a částečně také Technologické agentury ČR. To,
co je mi nejbližší, je rezort zemědělství, a tam do-
šlo k meziročnímu poklesu o 100 miliónů korun.
Praktickým dopadem tohoto, za mě velmi ne-
kompetentního rozhodnutí, je plošné snížení vý-
še institucionální podpory pro výzkumné orga-
nizace rezortu v řádu zhruba 9 %. A to podotý-
kám, že jde o snížení prostředků u schválených
dlouhodobých koncepcí výzkumných organiza-
cí, a sníženy byly prostředky všem, včetně orga-
nizací hodnocených jako špičkové. Aby si čtenáři
dokázali udělat představu: pro rok 2024 byl sice
zachován celkový objem veřejných prostředků

do českého výzkumného prostoru, ale byly pro-
vedeny vnitřní změny, včetně toho, že se někte-
rým kapitolám rozpočet navýšil. Šlo především
o Akademii věd ČR. Pokud by úpravy rozpočtu
byly podloženy daty ze systému hodnocení kva-
lity práce výzkumných organizací, rezorty by
v hodnocení dopadly hůře než např. AV ČR. Pak
by nikdo neprotestoval. Špatné je, že šlo, dle mé-
ho názoru, o čistě politické rozhodnutí nepodlo-
žené žádnými fakty. 

Tento rozhovor vzniká v době, kdy má být
jmenován nový ministr pro výzkum a inovace
a kandidát na tento post sám zdůraznil, že roz-
počet na výzkum pro rok 2025 je jeho prioritou.
Budeme mu držet palce a žádat, aby se podařilo
zvrátit nepříznivý trend především v kapitolách
podporujících aplikovaný výzkum. Při této de-
batě o rozpočtu navíc zcela pomíjíme neskuteč-
ně vysokou kumulativní inflaci za poslední ob-
dobí či nebývalý nárůst cen většiny základních
vstupů – práce, energií atd. V otázce se ptáte ta-
ké na optimizmus, či pesimizmus pro budoucí
ekonomický vývoj. Osobně bych si přál proak-
tivní vládu, která nebude jenom hasit požáry,
ale bude se snažit svou hospodářskou politikou
stimulovat celkovou národní ekonomiku. Za-
tím kroky aplikující opatření konsolidačního
balíčku např. ve skokovém zvýšení daně z ne-
movitosti jdou přesně opačným směrem.

Přesto, že povzbudivých zpráv není tolik,
vaše členská základna se nemění a stále má
zájem o to, aby domácí výzkum a vývoj nabí-
zel řadu převratných výstupů. Kde berou
nadšenci sílu, kde berou motivaci?

Jsme opravdu rádi, že členská základna zůstává
relativně stabilní s drobnými meziročními vý-
kyvy. Svědčí to o tom, že ještě stále existují pra-
coviště aplikovaného výzkumu jak ve formě vý-
zkumných organizací, tak klasický firemní vý-
zkum. Dle mého názoru je to doklad toho, že
firmy potřebují pro svůj další rozvoj a udržitel-
nost na trhu neustálé inovace. Výzkum byl
vždycky srdeční záležitostí a je dobře, že
i v dnešní době takoví entuziasté jsou. Mnohé
soukromé výzkumné organizace slaví v letoš-
ním roce 30 let od privatizace. Vybudovaly si
svými výsledky prestiž a bylo by smutné, kdyby
mělo dojít k nějakému otřesu zaviněnému vněj-
šími vlivy. 

Oč vaše asociace letos usiluje především?

O stabilitu. O stabilitu sektoru aplikovaného vý-
zkumu. Jak v oblasti financování, o kterém jsem
se již zmínil, tak o stabilitu legislativního pro-
středí. Helena Langšádlová předložila návrh
nového zákona o podpoře výzkumu a vývoje.
V současné době se vypořádávají připomínky

z mezirezortního řízení. Nechci příliš kritizovat
systém tvorby návrhu zákona, byli jsme členy
pracovní skupiny, ale základním nedostatkem
bylo, že chyběl záměr, kam má zákon směřovat.
Na druhé straně by bylo dobře, kdyby nový mi-
nistr zákon dokončil. AVO je opět připraveno
k plné součinnosti. Rádi bychom také stabilitu
systému hodnocení výzkumu, aby to opravdu
do budoucna byl základ pro alokaci veřejných
prostředků a rozpočet se nevytvářel pouze na
základě dojmů.

Na konferenci Byznys s inovacemi 2024,
kterou jste uspořádali v dubnu v Praze, se
hodně hovořilo o naléhavém snižování ad-
ministrativy a boji proti byrokracii při usilo-
vání o dotace, o zapojení se do projektů. Je
reálné, aby se více konalo, než vyplňovalo?

Nekonečný příběh byl krásný film a pohádka
z mého mládí. A nekonečným příběhem je také
snaha o zjednodušení procesu. Zatím vždy zů-
stalo pouze u té snahy. V návrhu již zmíněného
zákona je i návrh na sjednocení administrativy
a mnohem větší využívání veřejných rejstříků.
Skoro bych ale řekl, že někdy ještě horší jsou ná-
sledné kontroly v průběhu řešení, kdy mnohdy
nikoho příliš nezajímá, jaké jsou odborné vý-
sledky, ale ztrácíme spoustu času nad admini-
strativními záležitostmi. Nesprávná velikost lo-
ga, uvedení nesprávné barvy apod. jsou zásad-
ními výsledky kontrol. Protože mám určité
osobní zkušenosti s projekty na evropské úrov-
ni, tak sice nerad, ale konstatuji, že pokud nejste
mezinárodním koordinátorem těchto projektů,
tak jejich administrace je mnohdy daleko jed-
noduší než administrace projektů národních.
Přebujelá administrativa není dobrým předpo-
kladem pro jakékoliv zjednodušování. 

Co by ještě výzkumu a vývoji dnes nejvíce
pomohlo kromě financí? Nezasloužili by si
výzkumníci a vývojáři více celospolečenské
prestiže? Místo čísel více zájmu o konkrétní
novinky, dokončené práce, které často zna-
menají posun k efektivitě, produktivitě, no-
vému pohledu na svět?

Výzkumné organizace pravidelně pořádají dny
otevřených dveří, snaží se prezentovat veřejnos-
ti svoji práci a výsledky. Je to ale jedna z našich
slabých stránek, nedaří se nám trvalé propagač-
ní kampaně představující výsledky aplikované-
ho výzkumu. Je samozřejmě obtížné zaujmout
veřejnost povídáním o nové odrůdě, nové tech-
nologii, ale určitě je v tomto směru co zlepšovat
a vedení AVO se snaží stimulovat naše členy ta-
ké k větší aktivitě i v této oblasti. Samozřejmě,
že v období, kdy mnohé organizace bojují o za-
chování své činnosti, tak prezentační a propa-

gační nadstavba jde trochu bokem. Proto si vá-
žíme spolupráce s vaším časopisem.

Při jednání jste naznačili, že je svým způso-
bem v ohrožení aplikovaný výzkum. Jak z to-
ho ven? 

Mnohé již bylo řečeno v předchozích odpově-
dích. Z mého pohledu máme dost argumentů,
a především realizovaných výsledků, které svěd-
čí o tom, že veřejné peníze investované do apli-
kovaného výzkumu nejsou vynaložené zbyteč-
ně. Je třeba ale o tom přesvědčit politiky, a najít
i určitou míru kompromisu mezi všemi hráči
v českém výzkumném prostoru. Každá skupina,
ať už jde o Akademii věd, vysoké školy, či apli-
kovaný výzkum reprezentovaný právě AVO, há-
jí primárně své zájmy, ale myslím, že k prospě-
chu celého českého výzkumu by prospělo více
spolu hovořit. Zde dle mého názoru nevyužilo
šanci ministerstvo pod vedením Heleny Lang-
šádlové a nesnažilo se tuto debatu moderovat. Je
to škoda. Na rozdíl od jiných hodnocení čin-
nosti paní bývalé ministryně se osobně domní-
vám, že ne úplně zvládla roli koordinátora vý-
zkumného prostoru a kroky především v oblasti
ekonomiky byly chybné. Jsem životní optimista,
a proto věřím, že firmy a organizace provádějící
aplikovaný výzkum zůstanou zachovány. Velmi
doporučuji svým kolegům větší orientaci na
mezinárodní projekty, hledejme synergie mezi
členy asociace a snažme se zvýšit spolupráci
s podnikovým sektorem.

Mohl byste uvést příklady toho, co se někte-
rým členům AVO podařilo? Určitě se není
zač stydět.

Z oblasti průmyslu bych rád zmínil první elek-
trické letadlo Alice vyvinuté společností VÚTS
Liberec. Výzkumný a zkušební ústav Plzeň
v rámci společného výzkumu a vývoje se spo-
lečností Czech Airlines Technics, a.s., úspěšně
validoval systém oprav pomocí unikátní tech-
nologie Cold Spray. Následně byl vyvinutý po-
stup použit pro renovaci poškozených podvoz-
kových dílů letadel Boeing 737 NG a Boeing
737 MAX. Tato moderní technologie umožňuje
vývoj a realizaci oprav i v oblastech, kde ostatní
technologie selhávají. 

Mezi již aplikované výsledky zemědělského
výzkumu patří nové odrůdy kmínu, konopí
a lnu od společnosti Agritec Šumperk, které byly
oceněny Zlatým klasem na výstavě Země živitel-
ka. Výzkumný ústav bramborářský z Havlíčkova
Brodu se může chlubit největší genovou bankou
bramboru in vitro a také oceněním Zlatý klas za
odrůdu brambor Valred s netypickou fialovou
barvou. Zemědělský výzkum Troubsko zase
v posledních dvou letech odrůdou svazenky Eli-
zabeta a slézu Holina také oceněné Zlatým kla-
sem. Všechny zmíněné výsledky jsou již vidět
v praxi a podrobnosti si mohou zájemci přečíst
na našich stránkách www.avo.cz.

za rozhovor poděkovala Eva Brixi

Vybudovali jsme si prestiž svými výsledky,
dnes usilujeme o stabilitu aplikovaného výzkumu

RNDr. Jan Nedělník, viceprezident 
Asociace výzkumných organizací

Hosté panelové diskuze Byznys s inovacemi 2024
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Po zavedení nových pravidel pro zdanění
zaměstnanecké benefity zachovalo v ne-
změněné podobě jen 60 % firem. Zaměst-
navatelé počet benefitů zredukovali nebo
snížili jejich výši. Nezřídka kombinovali oba
tyto přístupy. Necelá desetina podniků be-
nefity zrušila úplně. Vyplývá to ze šetření
Hospodářské komory ČR mezi podniky na-
příč různými velikostmi, obory a regiony.

Poskytování benefitů mimo mzdu omezily nej-
častěji podniky menších velikostí. U mikro pod-
niků do 10 zaměstnanců to byla dokonce polovi-
na z nich. Mezi malými firmami do 50 zaměst-
nanců poskytování zaměstnaneckých benefitů
omezilo zhruba 40 % podniků. Firmy snižovaly
nejen počet benefitů, ale i jejich výši. 

„Všem zaměstnavatelům v zemi, kteří dosud
nabízeli benefity, vzrostly náklady a administrati-
va, spojená s hlídáním daňového limitu. Menší
podniky se ale na rozdíl od těch větších dokážou
s jakýmkoliv zvýšením daňové zátěže a nákladů
na pracovní sílu vypořádat hůře, takže nepromyš-
lená a byrokratická úprava nejvíc dopadá na ty
nejmenší, které by stát měl spíš hájit,“ vysvětlil vi-
ceprezident Hospodářské komory Tomáš Prouza.

Letos od 1. ledna je totiž většina nepeněžních
benefitů osvobozena od daně pouze do výše po-
loviny měsíční průměrné mzdy. V případě pře-
kročení této hranice nově benefity podléhají dani

z příjmu a také odvodům pojistného. Vláda ve
svém plánu snížit schodek státního rozpočtu pů-
vodně zamýšlela zcela zrušit daňové osvobození
zaměstnaneckých benefitů. Vládní strany nako-
nec částečně vyslyšely argumenty Hospodářské
komory, dalších podnikatelských organizací
a odborů a daňovou uznatelnost nepeněžních bo-
nusů zachovaly alespoň do výše poloviny prů-
měrné mzdy. 

„Loňská úprava žádné zásadní příjmy do
státní pokladny nepřinese, ale firmám zbytečně
zvedne náklady a omezí i benefity, které mají vý-
znamné pozitivní dopady na zdraví a práce-
schopnost populace. V současnosti proto vyjed-
náváme s Ministerstvem financí, aby se od ro-
ku 2025 z daňového stropu vyjmuly alespoň
zdravotní a sociální benefity, díky kterým roste
počet různých preventivních zdravotních vyše-
tření a zlepšuje se schopnost lidí pečovat o své
blízké v případě nečekané situace. Věříme, že je
i v zájmu státu, aby lidé aktivněji dbali na své
zdraví – a zaměstnavatelé k tomu mohou zajiště-
ním zdravotních benefitů pro své zaměstnance
výrazně přispět,“ dodal Tomáš Prouza. 

Tyto kategorie benefitů, kam spadají např.
preventivní vyšetření, očkování nebo psycholo-
gická podpora, se často vztahují nejen na zaměst-
nance, ale i jejich rodiny. „To vede ke zlepšování
zdravotního stavu české populace. Prevence je
přitom vždy výrazně levnější než řešení následků.
Pokud stát nezohlední tuto skutečnost, kondice

lidí se zhorší a náklady českého zdravotnictví
vzrostou. Konsolidačním balíčkem ale přece vlá-
da zamýšlela výdaje státního rozpočtu snížit,“
poukázala na dopady úprav ve zdanění benefitů
viceprezidentka Hospodářské komory a prezi-
dentka České komory fitness Jana Havrdová. 

Z dlouhodobých šetření Hospodářské komo-
ry mezi členy vyplývá, že benefity svým zaměst-
nancům v minulých letech poskytovalo rok od
roku více zaměstnavatelů. Vloni, ještě před zave-
dením limitu pro jejich zdanění, benefity posky-
tovalo 92 % zaměstnavatelů v zemi. 

Nejrozšířenější jsou benefity spojené se stra-
vováním zaměstnanců. Stravování v kantýně,

stravenkový paušál, dovozy obědů, elektronické
nebo papírové stravenky vloni poskytovalo téměř
90 % zaměstnavatelů. Na 80 % firem svým za-
městnancům zajišťovalo materiální vybavení, ja-
ko je mobilní telefon, notebook, služební auto ne-
bo oděv. Sociální benefity, jako jsou příspěvek na
penzijní připojištění, sick day, práce z domova
nebo dovolená nad rámec zákona, nabízelo přes
75 % zaměstnavatelů. 

Do šetření Hospodářské komory se zapojilo
457 respondentů, od nejmenších po největší za-
městnavatele v zemi, působících v různých od-
větvích ekonomiky napříč všemi kraji České re-
publiky. (tz)

Část firem kvůli novým daňovým limitům
omezila nebo zrušila zaměstnanecké benefity

dokončení ze strany 1

A nutno dodat, že podnikatele také částečně
trápí dopady tzv. ozdravného balíčku, přicháze-
jící regulace práce na DPP a DPČ nebo enviro-
mentální regulace.

Jaké místo v hledáčku pozornosti Konfede-
race má rozbujelá byrokracie? Je šance ji
alespoň částečně zkrotit, zpomalit? 

O snížení byrokratické zátěže se stále více mlu-
ví, než aby se něco skutečně dělo. A znovu s od-
kazem na moji předchozí odpověď – zásadně
snížit byrokracii znamená jednak mít odvahu
a sílu, jednak se nebát změnit i systém. 

Víme, že státní správa sbírá spoustu dat
a údajů, se kterými pak dále nepracuje. Víme
například, že zdravotní sestry stráví 20–40 %
administrativními úkony, a ačkoliv je zdravot-
ních sester celosvětově veliký nedostatek, nic
s tím neděláme. Pro mě osobně je v tomto smys-
lu zklamáním tzv. podnikatelský balíček, jehož
cílem bylo původně citelné ulehčení podnikate-
lům. První návrhy vypadaly slibně, poslední,
konečný návrh, je spíše vyjádřením vůle toho,
co by se potenciálně mohlo změnit. 

Příležitostí, jak snížit byrokracii a admini-
strativu, je pak digitalizace, pokud se uchopí
správně a včas. 

Trh práce hodnotí firmy jako stále málo fle-
xibilní k potřebám současnosti. Jaký názor
prosazuje KZPS?

Stejný. Aktivně podporujeme aktuální „flexi -
návrh“ změn zákoníku práce, a to včetně výpo-
vědi bez udání důvodů (ačkoliv toto není sou-
částí celého návrhu). Pokud se to podaří, po
dlouhé době půjde o zásadnější změny v pra-
covním právu. Na druhou stranu hovoříme
o necelých dvou desítkách změn, z nich některé
jsou spíše technického či upřesňujícího chara-
kteru. Jsem také rád, že se nám, tj. zaměstnava-

telům, podařilo ještě přesvědčit vládu o jiném
mechanizmu evidence a danění dohod mimo
pracovní poměr. 

K zákoníku práce možná ještě uveďme naši
podporu zavedení automatického valorizační-
ho mechanizmu zvyšování minimální mzdy
a paralelního zrušení tzv. zaručených mezd. Byť
i zde podle nás není konečný návrh ideální, spí-
še jde o jakýsi kompromis. 

Máte již vizi na roky příští?

Je nutné rozdělit budoucí vizi na vnitřní
a vnější. V případě vnitřní hovoříme o rozvoji
a budování Konfede-
race. Zde mám dva
scénáře budoucího
rozvoje a případných
změn Konfederace,
ale prvně o nich chci
hovořit s našimi členy. 

V případě vnější,
tedy směrem k našemu
okolí, chceme letos
v rámci přehršle novel
a změn vybojovat maximum ve prospěch za-
městnavatelů. A to platí i o řadě strategických
dokumentů, jako je např. Státní energetická kon-
cepce nebo Národní hospodářská strategie apod.
A pak samozřejmě komunikace s politickými
stranami a hnutími ohledně jejich politických

programů na další období, spolupráce s další vlá-
dou a sněmovnou atp. 

Budete usilovat o příliv dalších členů?

Konfederace je novým členům spíše uzavřená
a zatím na tom nechceme nic měnit. Připojit se
tak je možné prostřednictvím členství v našich
členských svazech. V příštích měsících otevře-
me diskuzi ve věci rozšíření o přidružené členy. 

Konfederace se opírá o spolupráci s dalšími
zaměstnavatelskými subjekty. Kde byste své
slovo ještě rádi uplatnili?

Jsme zastoupeni prak-
ticky ve všech rele-
vantních orgánech,
tripartitních týmech,
radách vlády, pracov-
ních skupinách apod.
Zintenzivnit bychom
chtěli svůj vliv a akti-
vity na evropské úrov-
ni. Mám v této oblasti

již zkušenosti, zastupuji zaměstnavatele ČR ve
třech evropských výborech pro sociální dialog,
proto bych chtěl i tyto zkušenosti uplatnit
v rámci tohoto rozšíření. 

za odpovědi poděkovala Eva Brixi ❚❚❚

Zintenzivnit bychom chtěli svůj vliv a aktivity na evropské úrovni

’’
Víme, že státní správa sbírá 
spoustu dat a údajů, se kterými 
pak dále nepracuje. Víme například, 
že zdravotní sestry stráví 20–40 %
administrativními úkony, a ačkoliv 
je zdravotních sester celosvětově 
veliký nedostatek, nic s tím neděláme.

Poskytování zaměstnaneckých benefitů po účinnosti nových pravidel zdanění
benefitů vyplývajících z konsolidačního balíčku

Pozn.: Otázka umožňovala zvolit více možností, proto součet procent v grafu není roven 100. Zahrnuty jsou pouze firmy, které před účinností nových
pravidel benefity poskytovaly.

„Svaz průmyslu a dopravy dlouhodobě prosazuje
zavedení duálního vzdělávání do našeho školství.
Jde o systém, který na některých školách i díky
naší iniciativě několik let pilotně funguje v pěti
českých krajích. Jsme přesvědčeni, že systém je

i díky pozitivním zkušenostem ze zahraničí dů-
kladně ověřen a připraven, proto by měl být co
nejdříve zaveden do legislativy. Dlouhé diskuze
o tom, zda jít cestou novely nebo samostatného
zákona jen prodlužují termín předložení. Záro-

veň se nám zkracuje možnost schválit tuto změ-
nu ještě za funkčního období stávajícího Parla-
mentu ČR. Za zaměstnavatele proto trváme na
co nejrychlejším předložení zákona,“ komento-
val situaci prezident SP ČR Jan Rafaj. 

Jedním z dalších témat tripartity byl i aktuální
stav v zemědělství, které je v Česku i dalších ze-
mích EU vinou několika faktorů v ekonomicky
složité situaci. Zároveň tripartita projednala i ná-
vrh vlády na stanovení seznamu států, u jejichž
občanů nebude potřeba k zaměstnání v ČR zvlášt-
ní povolení nebo zaměstnanecká karta. Zaměst-

nat vysoce kvalifikované pracovníky z Austrálie,
Japonska, Kanady, Jižní Koreje, Nového Zélandu,
Spojeného království, USA nebo Tchaj-wanu tak
bude pro firmy do budoucna snadnější. „Návrh
odpovídá dlouhodobé snaze Svazu průmyslu do-
stat do Česka vysoce kvalifikované odborníky.
Předpokládáme, že českým firmám to pomůže
přitáhnout zejména pracovníky na vysoce kvalifi-
kované pozice, jako jsou manažeři, specialisté
a techničtí a odborní pracovníci. Jsme za tento ná-
vrh rádi a doufáme, že se brzy dočkáme rozšíření
seznamu o další země,“ dodal Jan Rafaj. (tz)

Tripartita: duální vzdělávání i vysoce kvalifikovaní pracovníci ze zahraničí

Na nedávném jednání Rady hospodářské a sociální dohody České republiky delegace ve-
dená prezidentem Svazu průmyslu a dopravy ČR Janem Rafajem projednala za zaměstna-
vatele především zavedení duálního vzdělávání do školského systému. Jeho návrh má Mi-
nisterstvo školství na stole. Rezortu zbývá jen dořešit způsob, jak duální vzdělávání zavést
do legislativy a uvést systém do praxe.
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Koncem května obdržel cenu projektu
Czech Specials a čestný titul Nositel tradic
české kuchyně Václav Frič, majitel a šéfku-
chař vyhlášené české restaurace Na Pekár-
ně v Čakovičkách. Čestný titul Nositel tra-
dic české kuchyně je udělován vždy v roce
konání soutěže Kuchař roku, tzn. jednou 
za dva roky. 

O jeho nositeli rozhodují společně zástupci
agentury CzechTourism a Asociace kuchařů
a cukrářů ČR. Nositelem se může stát ten, kdo
se v uplynulých letech nejvíce zasloužil o zvi-
ditelnění české kuchyně, kdo českou kuchyni
nejen vaří a rozvíjí, ale také ten, který ji svojí
činností propaguje a podporuje doma nebo
v zahraničí. 

Cenu předali za agenturu CzechTourism
Ing. Lenka Nováková, manažerka projektu,
a prezident Asociace kuchařů a cukrářů Čes -
ké republiky, Bc. Miroslav Kubec. Autorem
uměleckého artefaktu je kuchař-kovář Pavel
Bortník. 

Lenky Novákové jsme se zeptali, jak se
projekt na podporu restaurací, které dobře va-
ří česká jídla, rozvíjí: 

„Projekt Czech Specials – Ochutnejte Čes -
ko zdárně překonal covidové roky, kdy byly re-
staurace zavřené, a vstoupil již do patnáctého
roku působení na českém trhu. Pomalu, ale
jistě se dostává do povědomí majitelů restau-
rací, a nově i cukráren a kaváren. Společně
s Asociací kuchařů a cukrářů se snažíme o to,
aby byly certifikované jen ty podniky, které va-
ří výborná česká jídla, nebo nabízejí české zá-
kusky, ať už v tradiční, nebo moderní formě,
a ve vysoké kvalitě jsou i jejich ostatní služby.
V současné době je certifikováno 70 restaurací
a 20 cukráren a kaváren v celé České republi-
ce, kterým poskytujeme marketingovou pod-
poru a snažíme se je zviditelnit doma i v za-
hraničí, a přivést do jejich restaurací, hotelů,
kaváren a cukráren více hostů. Novinky v pro-
jektu i v našich certifikovaných restauracích
a cukrárnách můžete sledovat na Facebooku
projektu, veškerá pravidla pro certifikaci nale-
znete na www.czechspecials.cz.“ (rix) ❚❚❚

„Jsme velmi hrdí, že jsme tento prestižní titul
opět získali a zařadili se mezi nejlépe řízené fir-
my. Ocenění, letos navíc zlaté, je dalším důka-

zem našeho stabilního výkonu a schopnosti
udržet vysoký standard v našem oboru podni-
kání. Zároveň je i motivaci pro náš další rozvoj

a růst,“ uvedl Libor Sedláček, marketingový ře-
ditel společnosti Gumex, který osobně převzal
ocenění na nedávném slavnostním galavečeru
v Praze. 

Oceněné společnosti hodnotila nezávislá
odborná porota na základě přísných kritérií,
které zahrnují firemní strategii, řízení a finanční
výkonnost, produktivitu a inovace a firemní
kulturu. „Firmy, které úspěšně projdou Czech
Best Managed Companies programem, proka-
zují kvalitu řízení na úrovni těch nejlepších.

Společným rysem těchto firem je uvědomění si
záběru managementu a leadershipu. Nejde jen
o ten jeden nápad nebo o jednu silnou osob-
nost, ale nejlépe řízené firmy chápou význam
nastavení procesů, které je vedou k tomu být
v dané oblasti nejlepší. Na rozdíl od intuitivní-
ho řízení mají dlouhodobou strategii a všichni
zainteresovaní lidé vědí, jaký je cíl a proč,“ vy-
světlil Miroslav Svoboda, Country Leader De -
loitte Česká republika, lídr programu Czech
Best Managed Companies. (tz)

V mezinárodní soutěži Red Dot Design
Award 2024 zaznamenala česká společnost
Plastia významný úspěch. Dva z jejích pro-
duktů, nádoba na bioodpad a vermikom-
postér do záhonu, byly oceněny v kategorii
Product Design. Tyto výrobky uspěly mezi
konkurencí z celého světa díky své estetic-
ké přitažlivosti, funkčnosti a inovativnímu
řešení. Odborná porota složená ze 39 ex-
pertů z 20 zemí světa je ocenila především
pro jejich vynikající design, za kterým stojí
čeští designéři ze studia WRKS. Pro Plastii,
českého výrobce plastových výrobků pro
domácnost a zahradu, to není první úspěch
v této soutěži. Celkem si firma připisuje už
čtvrté vítězství.

Ocenění podtrhuje kvalitu a inovativní
přístup v souladu s přírodou
Plastia se dlouhodobě profiluje v oblasti udrži-
telného pěstování a kompostování ve městech
i na venkově. Její základní principy zahrnují
podporu zdravějšího a udržitelnějšího životní-
ho stylu, kompostování a pěstování vlastních
potravin. Toho dosahuje díky svým promyšle-

ným a funkčním produktům, které jsou zároveň
designovými kousky: „Ocenění dvou našich vý-
robků nás nesmírně těší. Je odrazem velkého
úsilí a práce celého našeho zapáleného týmu.
Tímto také zdůrazňujeme význam kvalitního
designu, do kterého jsme připraveni investovat.
Chceme tím ukázat našim partnerům a záka-
zníkům, jak důležité je pro nás spojení funkč-
nosti a estetiky,“ řekla Lenka Novotná, spolu-
majitelka společnosti Plastia.

Nádoba na bioodpad
Tento produkt reaguje na potřeby uživatelů
v oblasti správného nakládání s bioodpadem,
který by jinak končil v popelnicích se směs-
ným odpadem. Správné nakládání s bioodpa-
dem přispívá k ochraně životního prostředí
tím, že minimalizuje množství odpadu končí-
cího na skládkách nebo ve spalovnách, což ve-
de k redukci produkce skleníkových plynů
a úniku metanu, který přispívá ke globálnímu
oteplování. 

K ambiciózní myšlence skladování biood-
padu přímo na kuchyňské lince přispěl přístup
designérů studia WRKS, Daniela Pavlíka a Jana
Kopřivy. „Naším cílem je prostřednictvím de-

signu odstranit negativní konotace spojené
s odpadem a přenést ho do roviny funkční este-
tické věci, kterou není třeba skrývat, ale naopak
může být součástí našeho každodenního pro-
středí. Design pro nás není pouze otázkou
vzhledu, ale zahrnuje i volbu materiálů, techno-
logií a funkcí, stejně jako sociální, ekonomické
a ekologické aspekty,“ vysvětlili. 

Při navrhování nádoby na bioodpad brali
v úvahu stávající koncept produktů Plastia, vy-
tvoření příjemného vizuálního dojmu, a přede-
vším primární účel produktu – pohodlný sběr
bioodpadu. „Chtěli jsme vytvořit nádobu, která
nejen dobře vypadá, ale zároveň je odolná
a dobře se s ní manipuluje. Víko jsme navrhli
tak, aby se s ním snadno pracovalo – otevíralo,
zavíralo, lze ho zavěsit na okraj nádoby. Jsme
přesvědčeni, že naše nová nádoba na bioodpad
bude nejen vizuálně atraktivní, ale také praktic-
ká a efektivní pro každodenní použití,“ uzavřeli
designéři ze studia WRKS. 

Vermikompostér do záhonu
Další oceněná novinka nabízí řešení pro naklá-
dání s bioodpadem přímo ve vyvýšeném záho-
nu. Doplňuje tak rozsáhlý sortiment produktů

určených ke kompostování. K nabídce rozložení
bioodpadu pomocí bakterií způsobujících an -
aerobní fermentaci (Bokashi) nebo pomocí ka-
lifornských žížal (vermikopostér Urbalive) tak
přichází inovativní nádoba na kompostování
přímo v záhonu, ať už na zahradě, skleníku, či
dokonce balkonu nebo terase. „Kompostování
je pro nás neodmyslitelnou součástí naší interní
filozofie Green loap, uzavřené smyčky: sázím,
pěstuji, kompostuji a znovu využívám. Budeme
se tak i nadále soustředit jako jedna z mála fi-
rem kromě výroby oblíbených samozavlažova-
cích truhlíků i na produkty spojené s kompos-
továním. Zároveň budeme stále věrni myšlence
propojení funkčnosti a designu,“ slíbila Lenka
Novotná. 

Společnost Plastia, která sídlí v Novém Ve-
selí na Vysočině, je rodinnou firmou se specia -
lizací na výrobu samozavlažovacích květináčů,
truhlíků a dalších potřeb pro domov i zahradu.
Při své práci se snaží maximálně vycházet
z potřeb zákazníků, respektovat přírodu a vy-
tvářet kvalitní výrobky s originálním desig-
nem. Společnost Plastia byla založena v ro-
ce 1993 a od té doby exportuje své výrobky do
více než 56 zemí světa. (tz)

Výrobky firmy Plastia triumfují 
v prestižní mezinárodní soutěži za průmyslový design

Gumex již počtvrté v řadě získal ocenění Czech Best Managed Companies

Společnost Gumex, přední tuzemský výrobce produktů z pryže a plastů, obhájila již 
počtvrté za sebou titul Czech Best Managed Companies a získala ocenění Gold. Toto
prestižní ocenění již pátým rokem v České republice uděluje renomovaná auditorská 
firma Deloitte, která vybírá soukromě vlastněné společnosti s vynikajícími manažerskými
schopnostmi a vysokou kvalitou řízení. Gumex se tak zařadil mezi 29 nejlépe řízených 
firem Česka za rok 2024.

Nositel tradic české kuchyně je Václav Frič
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„Nikdo nám nemusí říkat, že v ulicích se problé-
my zemědělců nevyřeší. Aktivně žádám ministra
zemědělství Marka Výborného o jednání a sna-
žím se mu zprostředkovat, s čím se na každoden-
ní bázi potýkají pěstitelé plodin a chovatelé hos-
podářských zvířat. Bohužel ale zatím bez výsled-
ků, které by byly pro zemědělce povzbudivé. Jsou
zoufalí, jsou frustrovaní a přestávají věřit, že je-
jich situaci ještě může něco zlepšit. O dalších
protestech, které by byly ještě masivnější než ty
předešlé v únoru a březnu, se v terénu mluví už
víc než měsíc. Po dosavadních zkušenostech po
jednání se zástupci vlády se nejvyšší vedení Ag-
rární komory ČR proto rozhodlo tyto akce pod-
pořit s datem 22. května v Praze. Chystají se i dal-
ší protesty v Bruselu na začátku června. Vyzývám
politiky na národní i evropské úrovni, aby už ko-
nečně přestali zavírat oči před tím, co se v země-
dělství děje,“ řekl prezident Agrární komory
Čes ké republiky Jan Doležal. 

Jen za loňský rok se české zemědělství podle
oficiálních statistik propadlo v meziročním
srovnání o 45 % a situace pěstitelů plodin a cho-
vatelů hospodářských zvířat i dalších oborů na-
vazujících na prvovýrobu je stále horší. Způso-
buje ji kombinace řady faktorů, které vyústily ve
vysoké produkční náklady, tomu neúměrně níz-
ké výkupní ceny a ohrožení potravinové bezpeč-
nosti Česka následkem útlumu domácí produk-
ce zemědělských komodit. Proto zemědělské ne-
vládní organizace, kam vedle Agrární komo-
ry ČR patří Zemědělský svaz ČR, Iniciativa ze-
mědělských a potravinářských podniků, Česko-
moravský svaz zemědělských podnikatelů, Spo-
lečnost mladých agrárníků ČR nebo Asocia ce
soukromého zemědělství Olomouckého kraje,
navrhly vládě pět opatření, která dosud nebyly
naplněna. Následně byla rozvedena v usnesení
33. sněmu Agrární komory ČR, který se usku-
tečnil začátkem dubna v Brně.

Veřejné protesty mají silnou podporu i mi-
mo členskou základnu uvedených organizací,
což dokládá, že jde o hlubokou krizi napříč
strukturou i jednotlivými odvětvími celého sek-
toru. Řešit poptávku zemědělců po pomoci do-
tazníkem, do kterých oborů a jejich segmentů
chtějí investovat v Programu rozvoje venkova
v čase, kdy podnikatelé šetří, kde se dá, berou si
drahé provozní půjčky, a dokonce rozprodávají
majetek i pozemky z důvodu, aby měli na vlast-
ní činnost, považuje Agrární komora ČR jen za
další populistickou zástěrku nečinnosti minist-
ra zemědělství a snahu odvést pozornost od
podstaty strukturálních problémů. Ministr ze-
mědělství Marek Výborný se k nim měl písem-
ně vyjádřit do konce dubna, k čemuž nedošlo.
Odezvu nemá AK ČR ani od premiéra Petra 
Fialy a vláda pětikoalice tak dala opětovně jasně
najevo, že zemědělství a potravinářství stojí
úplně mimo její zájem. 

„Každé jednání je o nalezení kompromisu
přijatelného pro všechny strany a Agrární komo-
ra ČR společně se zástupci dalších pěti zeměděl-
ských nevládních organizací řeší, co je možné
a co ne. Dosud ale zemědělci ustupovali ze svých
požadavků a nemají už kam couvat dál. Odbýt
nás slovy, že dosavadní opatření státu na pomoc
sektoru stačí, není řešení. Agrární komora ČR
zastupuje zemědělce, kteří vyrábějí 80 % surovin
pro výrobu potravin, a mezi našimi členy jsou

podniky všech velikostí, odlišných právních fo-
rem i různého výrobního zaměření. A přidávají
se k nám masivně i zemědělci, kteří nejsou členy
žádné organizace. Proto si troufám říct, že spo-
lečně s uvedenými partnery mluvíme skutečně
za téměř všechny zemědělce v Česku,“ dodal pre-
zident Agrární komory ČR Jan Doležal.

Agrární komora ČR žádala ministra
zemědělství, aby do konce dubna: 
1. informoval zemědělskou veřejnost o tom, jak
hodlá řešit současnou akutní krizi sektoru, zejmé-
na výrazný propad cen zemědělských komodit;
2. podpořil na národní i unijní úrovni mobiliza-
ci finančních prostředků s cílem zajistit dosta-
tečné provozní financování zemědělských pod-
nikatelů ve výši alespoň dvou miliard korun vy-
placených do podzimu 2024;
3. pověřil Státní zemědělský intervenční fond
maximálním urychlením výplaty podpor v rám-
ci jednotné žádosti 2023, a to u prvního pilíře
a ekoplateb do konce měsíce dubna, a připravil
pro výplatu podpor z jednotné žádosti 2024 sy-
stém záloh s cílem podpořit efektivní provozní
financování zemědělských podnikatelů; 
4. zažádal o mimořádné jednání vlády o akutní
krizové situaci v sektoru, případně tuto situaci
za účasti nevládních organizací zastupujících
zemědělce opět projednal s předsedou vlády
a ministrem financí České republiky; 
5. připravil memorandum o podpoře náročných
sektorů dvěma miliardami korun v roce 2025,
které bude dle opakovaných slibů podepsané
předsedou vlády a ministrem financí, dále je ne-
zbytné dokončit notifikaci podpor zaměstnanosti
na venkově formou slevy na sociálním pojištění; 
6. zažádal o mobilizaci prostředků na kompen-
zaci nízkých výkupních cen zejména u obilovin
s využitím prostředků z krizové rezervy Společ-
né zemědělské politiky Evropské unie a dalších
zdrojů rozpočtu EU;
7. zajistil maximální možné národní kofinanco-
vání pro tyto prostředky ať už z prostředků stát-
ního rozpočtu, rezervy rezortu, či s využitím
prostředků druhého pilíře Společné zemědělské
politiky Evropské unie;

8. přistoupil k výraznějšímu omezení bezcel-
ních dovozů zemědělské produkce ze zemí ne-
splňujících unijní standardy na jednotný trh
Evropské unie;
9. zažádal ve spolupráci s dalšími rezortními mi-
nistry zemědělství členských zemí o prodloužení
Dočasného krizového rámce veřejné podpory
v souvislosti s ruskou invazí na Ukrajině;
10. našel ve spolupráci s Ministerstvem financí
způsob podání žádosti na uplatnění nároku na
vrácení spotřební daně ze zelené nafty za první
pololetí roku 2024 s výplatou v červenci letošní-
ho roku; 
11. našel ve spolupráci s chovatelskými svazy
model výplaty a alokace záloh dotačních titulů
národních dotačních podpor pro chovatele hos-
podářských zvířat a zveřejnil termín výplaty;
12. našel ve spolupráci s PGRLF způsob spuště-
ní podpory provozních úvěrů nebo snížení jisti-
ny úvěrů a zveřejnil termín realizace;
13. pověřil Ústav zemědělské ekonomiky a infor-
mací vypracováním dopadové studie zpřísnění
erozní ohroženosti územní ČR od roku 2025.

Požadavky zemědělských 
nevládních organizací:
1. Splnění slibu vlády z 8. 6. 2022 na spuštění
programu na podporu zaměstnanosti na venko-
vě formou slevy na sociálním pojištění.
2. Splnění slibu vlády z 8. 6. 2022 na navrácení
národních dotací na úroveň roku 2022 ve výši
pět miliard korun.
3. Snížení daně z nemovitých věcí na zeměděl-
skou půdu na úroveň roku 2023 nebo nezdaňo-
vání evropských dotací, což pomůže snížit ná-
klady v době propadajících se cen.
4. Aktivní řešení přebytku základních zeměděl-
ských komodit na evropském trhu, a to omeze-
ním dovozů ze třetích zemích, podporou expor-
tu z Evropské unie a větší spotřebou v rámci ob-
novitelných zdrojů energie.
5. Plné kofinancování, stejně jako v ostatních
zemích Evropské unie, záchranného balíčku na
rok 2024, který připravuje Evropská komise
a jeho vyplacení co nejrychleji všem zeměděl-
cům na hektar obilovin. (tz)

Zavedení redistributivní platby, která měla
podpořit malé zemědělské podniky na úkor
velkých, se zvrtlo. Po loňském spuštění té-
to speciální dotace se zvýšil o 24 % počet
žadatelů obhospodařujících výměru
100–150 ha, což je právě hranice pro tuto
podporu. To znamená, že se podniky začaly
účelově dělit, aby na redistributivní platbu
dosáhly i několikrát.

Tato změna v rozdělení dotací zároveň poškodi-
la podniky o velikosti přes 500 ha, které jsou zá-
kladem produkčního zemědělství v Česku. Vy-
plývá to ze studie Ústavu zemědělské ekonomi-
ky a informací spadajícího pod Ministerstvo ze-
mědělství. Přitom proti tomuto neefektivnímu
rozdělení dotací protestovaly před dvěma lety
tisíce zemědělců a opakovaně před ním varova-
la i Agrární komora České republiky, která hájí
zájmy zemědělců všech velikostí a výrobního
zaměření. 

Redistributivní platba byla zavedena v rámci
nové Společné zemědělské politiky Evropské
unie, která platí od loňska až do roku 2027. Bylo
na každém státu, aby si nastavil parametry této
podpory pro podniky menší velikosti podle
svých individuálních potřeb a v českém pojetí je
vyplácena na každých prvních 150 ha podniku
a tvoří celkem 23 % z obálky přímých plateb, tedy
nejobjemnější skupiny zemědělských dotací.
Čes ká vláda nastavila parametry tak, že se vymy-

kají z evropského průměru na úrovni 10–12 %.
Před vytvořením nespravedlivých podmínek na
trhu a zneužitím celého systému před dvěma lety
opakovaně varovala Agrární komora ČR, ale pě-
tikoalice trvala na svém a rozhodla populisticky.
Toto politické rozhodnutí bylo navíc učiněno bez
seriózní dopadové analýzy pouze na základě tla-
ku určité politické skupiny hájící své zájmy. Ten-
to postup se bohužel opakuje i u dalších podmí-
nek, jako je například úprava protierozních opa-
tření v rámci DZES 5, kde rovněž dopadová ana-
lýza nebyla zpracována.

Největší zemědělská organizace, jejíž členo-
vé produkují kolem 80 % zemědělských komo-
dit pro výrobu potravin, upozorňovala přede-
vším na vytvoření nespravedlivých podmínek
na trhu, poškození středních podniků a poten-
ciální možnost zneužití systému kvůli účelové-
mu dělení podniků tak, aby dosáhly na větší ob-
jem peněz. Agrární komoře ČR dalo za pravdu
nejdříve Ministerstvo zemědělství a nyní ve své
studii i Ústav zemědělské ekonomiky a infor-
mací. Tato analýza ukázala, že kategorie žadate-
lů s výměrou 100–150 ha se loni meziročně zvý-
šila o 24 % na 1800, to znamená nárůst o něko-
lik set podniků. Přitom kategorie žadatelů ob-
dělávajících půdu do 5 ha se naopak snížila
o téměř 6 %. To lze vysvětlit tak, že některé pod-
niky se účelově rozdělily, aby vypadaly menší,
a naopak menší se začaly slučovat. 

„Zdravá struktura trhu by měla vypadat tak,
že v ní mají své místo menší, střední i větší pod-

niky různého výrobního zaměření i odlišných
právních forem a nikdo z nich není jakkoliv dis-
kriminován. Našimi členy jsou všechny tyto
podniky a současnou zemědělskou politiku stá-
tu bohužel vnímá jako diskriminující prakticky
každý. S podporou menších podniků jsme
z mnoha důvodů jednoznačně souhlasili. Ne-
můžeme ale souhlasit s tím, jakým způsobem
byla redistributivní platba na jejich podporu
nastavena, protože to poškozuje všechny ostat-
ní. Jasně se ukazuje, že došlo k negativnímu do-
padu především na střední podniky, které jsou
zároveň těmi posledními, kdo provozuje nároč-
nou a nákladnou speciální rostlinnou výrobu či
mnohdy ztrátovou živočišnou výrobu. Před
dvěma lety jsme na tuto skutečnost upozorňo-
vali a předkládali stejná data, která nyní zveřej-
nil Ústav zemědělské ekonomiky a informací ve
své studii. Bylo nám slíbeno, že v případě, že se
negativní efekt vysoké redistribuce potvrdí, je
vláda připravena národní strategický plán pro
provádění Společné zemědělské politiky Evrop-
ské unie upravit. Nyní to ale vypadá jen jako
další ze série nesplněných slibů současného ka-
binetu,“ řekl prezident Agrární komory České
republiky Jan Doležal. 

Podle analýzy Ústavu zemědělské ekonomi-
ky a informací, kterou má Agrární komora ČR
k dispozici, podniky nad 500 ha produkují 77 %
zeleniny s vysokou pracností, 75 % ovoce s vel-
mi vysokou pracností, 82 % ovoce s vysokou
pracností, 84 % chmele, 78 % cukrové řepy,

73 % škrobových brambor a 80 % bílkovinných
plodin. Podniky nad 500 ha dále chovají 85 %
stavu dojnic a podobný je poměr také u drůbeže
a prasat. Mnohdy jde o samostatné právnické
osoby bez půdy, nicméně patřící do větší skupi-
ny s půdou, která je novým systémem znevý-
hodněna. 

„Analýza Ústavu zemědělské ekonomiky
a informací upozorňuje dále na propad příjmů
zemědělských podnikatelů v roce 2022 vlivem
kurzového rozdílu a snížení národních dotací.
V kontextu současné situace považujeme za dů-
ležité upozornit rovněž na nárůst nákladů, kte-
rý zemědělci zaznamenali od roku 2014, odkdy
dotační podpora stagnuje či se snižuje, a ještě
razantněji od roku 2022 v souvislosti s váleč-
ným konfliktem na Ukrajině a rekordní inflací.
Následkem toho došlo v zemědělství k nárůstu
cen energií, hnojiv, osiv, sadby, přípravků na
ochranu rostlin, ale také lidské práce. Zároveň
jsme od roku 2023 zaznamenali obrovský pro-
pad tržeb vlivem poklesu cen zemědělských ko-
modit. Tím se do značné míry pozitivní efekt
redistribuce pro menší zemědělce nuluje, a ještě
více se tím zesiluje negativní efekt na podniky
nad 500 ha. V roce 2023 navíc nebyly vyplaceny
zálohy přímých plateb a podpory jsou vypláce-
ny později a v nižším celkovém objemu. Výsled-
kem je nejen prohlubující se ztrátovost sektoru,
ale také závažné problémy s finančními toky
podniků, které bez pomoci státu mohou skončit
v úpadku,“ dodal Jan Doležal. (tz)

Zemědělství je v problémech
a dosavadní pomoc státu nestačí

Podpora je v současné době neefektivní 
a dochází k účelovému dělení podniků, aby dosáhly na vyšší dotace

České zemědělství si prochází krizí, kterou ještě prohloubily následky silné mrazové vlny
v průběhu letošního jara. Přesto ministr zemědělství Marek Výborný neodpověděl do kon-
ce dubna na návrhy Agrární komory České republiky a dalších zemědělských nevládních or-
ganizací, které by sektoru pomohly, a problémy bagatelizuje.
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Přibývá elektromobilů, fotovoltaických pa-
nelů, tepelných čerpadel. Nároky na distri-
buční síť rostou. Za pár let její kapacita ne-
bude stačit. Není se však čeho bát. Řešení
existuje a v principu není složité. Nyní jde
hlavně o to, jak na ně získat dostatečné
množství financí. Nejen na to odpovídal
Marian Rusko, předseda Rady Českého
sdružení regulovaných elektroenergetic-
kých společností. Jeho členy jsou provozo-
vatel přenosové soustavy společnost ČEPS
a provozovatelé distribučních sítí, jimiž
jsou společnosti ČEZ Distribuce, EG.D
a PREdistribuce.

Připomeňte, z čeho se dnes skládá cena
elektřiny?

Cena elektřiny se skládá z regulované a neregu-
lované složky. Regulovanou složku určuje stát
prostřednictvím Energetického regulačního
úřadu, přičemž jde o různé poplatky související
s dopravou elektřiny od výrobců k zákazníkům,
ať už je to distribuce, poplatek za jistič, poplatek
za systémové služby, nebo činnost operátora
 trhu s elektřinou. Neregulovanou složku tvoří
cena za samotnou komoditu, tedy silovou elek-
třinu. Právě tuto cenu uvádějí dodavatelé ve
svých cenících. 

Proč se zdražuje regulovaná složka ceny elek-
třiny?

Jsme v situaci, kdy nahrazujeme centrální zdro-
je, jako jsou třeba uhelné elektrárny, velkým
množstvím malých zdrojů, a to v řádech desítek
až stovek tisíců. Už v současnosti nelze přehléd-
nout solární elektrárny na střechách mnoha ro-
dinných domů, jejichž počet dále poroste. Elek-
třina se bude přenášet obousměrně, to zname-
ná, že někdy ji bude konečný zákazník odebírat,
ale jindy ji naopak dodávat. Tato změna si vyžá-
dá vysokou míru digitalizace. Je třeba si uvědo-
mit, že dekarbonizace, elektrifikace sektoru do-
pravy a vytápění, připojování nových obnovitel-
ných zdrojů energie nebo sdílená energetika

kladou značné nároky na elektroenergetickou
soustavu. Všechny tyto náklady se budou muset
postupně promítnout do regulované složky ce-
ny elektřiny.

V souvislosti s naplňováním cílů Evropské
unie i České republiky v oblasti ochrany klima-
tu jde z pohledu našich členů o miliardové in-
vestice. Odhadujeme, že oproti období let
2010–2023 vzroste jejich roční výše v následují-
cích letech až o 38 % a průměrně by měli na
transformaci a modernizaci sítí každoročně vy-
nakládat téměř 40 miliard korun. Spočítali
jsme, že jen do roku 2035 by naši členové měli
investovat o 132 miliard korun více než v minu-
lém období. 

Co nám přinesou investice do elektroenerge-
tických sítí?

Tyto nezbytné investice především zajistí, že tu-
zemská energetická soustava bude i nadále plně
funkční. Zároveň s tím můžeme lidem poskyt-
nout nové možnosti moderní energetiky, jako je
například sdílení elektřiny, akumulace, flexibili-
ta nebo agregace, včetně využití nezávislého ag-
regátora. S tím se pojí rovněž využívání tzv.
chytrých sítí, protože bude zapotřebí vědět, co
se v soustavě děje, aby se daly toky energie smě-
řovat a v síti se udržovala rovnováha. Každo-
pádně je potřeba zdůraznit, že každá investova-
ná koruna v tomto směru se do budoucna vy-
platí dvojnásobně. 

Bylo by možné ušetřit a toto zdražování zpo-
malit?

Jako vhodné řešení se nabízejí investiční dotace
poskytované Evropskou unií prostřednictvím
jednotlivých programů. V současné době je alo-
kace dotačních titulů poměrně omezená, a proto
je čerpání dotací ze strany provozovatelů sou-
stav relativně nízké. Ukázalo se to v předešlé de-
kádě, kdy se z unijních a operačních fondů čer-
paly dotace pouze o celkovém objemu 6,55 mi -
liardy korun, což je jen 0,19 % z celkového obje-
mu dostupných prostředků. Z toho důvodu
jednáme o změně se zástupci státu. 

Existuje nějaké jiné
řešení? 

Obávám se, že jiné řeše-
ní, než jsou masivní in-
vestice do tuzemské
elektroenergetické sou-
stavy, není. Pokud by-
chom neinvestovali,
pak by zásadním způso-
bem hrozily problémy
například s připojová-
ním spotřebitelů k elek-
trické síti. Důkazem to-
ho může být německé
město Oranienburg po-
blíž Berlína, kde elek-
trická síť narazila na
svoje limity. Místní rad-
nice totiž odmítla no-
vým dodavatelům schvalovat přípojky k elek-
trické síti, protože už je přetížená a nezvládá ná-
por lokálních zdrojů, zejména tepelných čerpa-
del. Jasně se tak ukazuje, že modernizace
a přizpůsobení pro decentralizované zdroje vy-
žaduje investice, které v mnoha případech chy-
bí. S obdobnými problémy se potýká i nizozem-
ské město Utrecht, a to kvůli přetížení místní
elektrické rozvodné sítě. Poptávka po energii
totiž narůstá výrazně rychleji, než provozovate-
lé sítě stačí vytvářet kapacitu. A na mnoha mís-
tech je již kapacita nedostatečná k tomu, aby by-
lo možné připojit nové firmy nebo komunální
instituce. 

Může nějak významně pomoci stát, aby byli
provozovatelé soustav motivovaní k inves-
ticím?

Investice v energetice se plánují na desítky let
dopředu a počítají se v řádu miliard korun. Vy-
žadují si předvídatelné a stabilní investiční pro-
středí, protože i přes možnost využití dotací
zůstává nutností zapojení soukromého kapitálu.
Provozovatelé elektroenergetických soustav
jsou státem regulovaní podnikatelé. Proveditel-
nost jejich investic proto závisí na rozhodnutí

Energetického regulač-
ního úřadu, který sta-
noví mimo jiné také
podmínky, za nichž
mohou čerpat dotace.
Nicméně v této souvi-
slosti je neméně důleži-
té získat dostatečné fi-
nanční prostředky z Ev-
ropské unie a zároveň
vypsat potřebné dotační
tituly. 

Jak je to s potřebou
investic do sítí jinde
v Evropě?

Pravdou zůstává, že při-
bližně 40 % evropských
distribučních soustav je

starších 40 let a potřeba jejich modernizace se
jeví jako zásadní. Evropská komise odhaduje, že
v tomto desetiletí bude potřeba na generální
opravu a modernizaci energetických sítí inves-
tovat 584 miliard eur. Finance mají směřovat
mimo jiné do přeshraničních propojení za úče-
lem zlepšení integrace energie z obnovitelných
zdrojů na moři. Plán obsahuje závazek urychlit
povolování a výzvu k novým nástrojům finan-
cování, včetně těch od Evropské investiční ban-
ky. Evropské sítě totiž budou muset uspokojit
rostoucí poptávku spojenou s čistou mobilitou,
vytápěním a chlazením, elektrifikací průmyslu
a s nastartováním výroby zeleného vodíku. 

Je zřejmé, že elektroenergetické sítě, včetně
té české, budou v nadcházejících letech čelit
značnému tlaku. Členské státy totiž připojují
stále více obnovitelných zdrojů, přičemž větrná
a solární energie obvykle dosahují nejvyšších
kapacit v různých denních a ročních obdobích.
To vyvolává potřebu mít stále více tzv. chytrých
sítí, které mohou zahrnovat úložná řešení, jako
jsou baterie, takže energie proudí tam, kde
a kdy je nejvíce potřeba. Každopádně výzev
před námi stojí opravdu hodně.

připravila Kateřina Šimková

Není jiné řešení než masivně investovat
do tuzemské elektroenergetické soustavy

Marian Rusko, předseda Rady 
Českého sdružení regulovaných 
elektroenergetických společností

Prace.cz: žádáni jsou elektrikáři a další zástupci řemeslných profesí 

Pracovní portál Prace.cz se zaměřil na po-
rovnání poptávky zaměstnavatelů a zájmu
uchazečů o práci u nejpopulárnějších profe-
sí. Jaké zde jsou aktuální trendy? 

Zájem ze strany zaměstnavatelů neklesá u ře-
meslných pozic, ani u těch, kde je potřeba spe-
cializace. Extrémně schází zástupci technic-
kých oborů, u pozice poptávka firem oproti
loňsku dokonce o 5 % vzrostla. „Potřeba obsa-
zení těchto míst je totiž stále vysoká. V případě
profesí, jako je např. elektrikář nebo elektro-
mechanik, se na inzerát přihlásí průměrně jen
čtyři uchazeči. Zástupci těchto profesí se tak
nemusí obávat, že by práci nesehnali, naopak

si spíše mohou mezi nabídkami vybírat. Na
těchto pozicích je na Prace.cz průměrně nabí-
zena mzda v rozpětí od 35 000 do 47 000 Kč
měsíčně. Revizní technik si vydělá mezi 38 000
a 50 000 Kč, technolog výroby pak 43 000
a 56 000 Kč měsíčně,“ řekl Tomáš Pavlíček
z portálu Prace.cz.

Větší zájem projevují uchazeči o práci řidi-
če, řidiče vysokozdvižného vozíku, číšníka/se-
rvírky, kurýra nebo prodejce po telefonu.
O jedno místo se zajímá průměrně 10–20 lidí,
u prodejů po telefonu pak dokonce 27 zájem-
ců. Zatímco prodejci po telefonu je na
Prace.cz nabízena mzda průměrně od 37 000
do 62 000 Kč, řidič vysokozdvižného vozíku si
může vydělat v rozmezí 29 000 – 34 000 Kč,

číšník/servírka od 30 000 do 37 000 Kč, kurýr
pak od 32 000 do 41 000 Kč. „Zaměstnavatelé
stále bojují s nedostatkem personálu ve zdra-
votnictví a sociálních službách. Jako jedni z má-
la se snaží nové zaměstnance motivovat mož-
ností zkrácených úvazků. U sociálních pracov-
níků zůstala výše nabízených mezd stejná jako
v předchozím období, tedy od 28 000 do
32 000 Kč za měsíc. U některých zaměstnavate-
lů si mohou až o 2000 Kč více vydělat zdravotní
sestry. V inzerátech se nejčastěji objevují částky
od 35 000 až do 44 000 Kč za měsíc,“ uvedl To-
máš Pavlíček z portálu Prace.cz.

Naopak klesá poptávka po operátorech
výroby. Zde můžeme sledovat meziroční po-
kles v počtu obsazovaných pozic dokonce

o 27 %. Menší zájem zaměstnavatelů je také
o recepční (meziroční pokles nabízeních pozic
o 19 %) či pozice bankovních specialistů
(20 %). U obou profesí vstupuje totiž do hry
stále více automatizace a chytré technologie,
u bank navíc i masivní snižování počtu ka-
menných poboček. S tím souvisí také pokles
u pozic pracovník na přepážce (pokles 12 %),
fakturant/fakturantka (pokles 18 %) či dispo-
nent (pokles 20 %).

Na portálu Prace.cz stoupl meziročně počet
zájemců o práci, stejně tak počet zaslaných re-
akcí. Počet obsazovaných pozic ze strany za-
městnavatelů ale klesl. Zdálo by se, že situace na
českém trhu práce, dlouhodobě trpícím nedo-
statkem pracovníků, se tak zlepšuje. (tz)
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Ochranná známka je nehmotnou věcí, která
vzniká zápisem do rejstříku. Není tvořena
pouze označením samotným, ale je spjata
se seznamem výrobků nebo služeb. Ve spo-
jení s ním je potom chráněna. Jestliže při-
hlašovatel jednal při podání přihlášky
ochranné známky ve zlé víře, může mít tato
skutečnost pro existenci ochranné známky
závažné důsledky. 

Systém zákona o ochranných známkách předně
pamatuje na veřejnoprávní důvody, na jejichž zá-
kladě by k zápisu přihlášky ochranné známky vů-
bec nemělo dojít. Průzkum těchto skutečností za-
jišťuje Úřad průmyslového vlastnictví z úřední
povinnosti. Již ve stadiu zveřejněné přihlášky,
která splňuje veřejnoprávní požadavky na zápis-
nou způsobilost, je možné proti jejímu zápisu ze
strany veřejnosti brojit pomocí písemných námi-
tek, a to z důvodu, že by zápisem do rejstříku do-
šlo k zásahu do starších práv osoby námitky
uplatňující. Námitky lze uplatnit během striktně
dané tříměsíční lhůty po zveřejnění přihlášky za
podmínky včasného uhrazení příslušného správ-
ního poplatku. Po registraci lze obsah rejstříku
ochranných známek regulovat zneplatněním za
podmínky řádného uplatnění návrhu. Z hlediska
rysů nedobré víry při podání přihlášky ochranné
známky jde o stěžejní obranný mechanizmus. 

Aspekty zlé víry v řízení o námitkách
Přestože v současné právní úpravě námitkový dů-
vod založený na nedobré víře jako takové chybí,
specifickou skutkovou podstatu s jejími prvky
obsahuje. Pomocí námitek lze brojit proti přihláš-
ce ochranné známky podané tzv. nehodným zá-
stupcem vlastníka starší ochranné známky1 bez
jeho souhlasu a na své vlastní jméno2. Nehodným
zástupcem je přihlašovatel tehdy, jestliže mezi
ním a vlastníkem ochranné známky existoval
hospodářský vztah. Na jeho základě potom ze
strany přihlašovatele došlo k nekalému zneužití
informací o ochranné známce, kterou se pokouší
získat ve svůj majetkový prospěch3. Označení při-
tom musí být shodná, či alespoň podobná tak,
aby pozdější označení působilo jako reprodukce
ochranné známky s drobnými obměnami. Vý-
robky nebo služby vykazují souvislost, popřípadě
rovnocennost z obchodního hlediska. Jestliže na-

mítající prokáže všechny relevantní skutečnosti
týkající se jednání přihlašovatele, a přihlašovatel
naopak nedoloží, že měl k podání přihlášky
ochranné známky ospravedlňující důvod či vý-
slovný a ničím nepodmíněný písemný souhlas
vlastníka ochranné známky, Úřad průmyslového
vlastnictví vydá rozhodnutí, na jehož základě bu-
de přihláška ochranné známky zcela nebo částeč-
ně zamítnuta (tj. pro celý seznam výrobků nebo
služeb či jen pro některé z nich). Vychází se ze
zjištění, zda a v jakém rozsahu přihláška zasahuje
do starších práv namítajícího, přičemž nelze s od-
kazem na tzv. dispoziční zásadu4 překročit škálu
výrobků nebo služeb, v jaké se zamítnutí přihlá-
šky ochranné známky domáhá namítající. 

Zneplatnění zapsané ochranné známky
z důvodu zlé víry
Námitkové a neplatnostní důvody jsou v zásadě
stejné, pouze nedobrá víra jako taková stojí mimo
tuto běžnou systematiku. Ačkoliv před poslední
novelizací známkového zákona bylo možné po-
mocí námitek zamezit zápisu ochranné známky
též na základě výrazně obecněji definované ne-
dobré víry přihlašovatele, současná právní úprava
toto nyní připouští pouze po zápisu – v rámci je-
jího zneplatnění5. K prohlášení neplatnosti dojde
v případě, že Úřad průmyslového vlastnictví roz-
hodnutím vyhoví návrhu na prohlášení ochranné
známky za neplatnou. Pravomocné rozhodnutí
má takové účinky, že se na dotčenou ochrannou
známku hledí, jako kdyby nebyla nikdy zapsána.
Jestliže navrhovatel nepožaduje zneplatnění
ochranné známky jen pro některé výrobky nebo
služby, prohlašuje se ochranná známka z důvodu
nedobré víry přihlašovatele za neplatnou v celém
rozsahu. Návrh na prohlášení neplatnosti musí
být stejně jako námitky odůvodněn a doložen dů-
kazy. Možnost uplatnit návrhový důvod s aspekty
nedobré víry není v zásadě zákonem časově ome-
zena. Nutné je i zde pamatovat na úhradu přísluš-
ného správního poplatku, který je v tomto přípa-
dě splatný do jednoho měsíce ode dne přijetí ná-
vrhu Úřadem průmyslového vlastnictví. 

Oprávněná osoba k podání návrhu 
na zneplatnění
Návrh na zneplatnění ochranné známky na zákla-
dě skutečnosti, že přihláška ochranné známky ne-
byla podána v dobré víře v obecné rovině, může
podat kdokoliv. Oproti předchozí právní úpravě
nemusí jít o osobu, jejíchž práv se ochranná znám-
ka přímo dotýká, není zde ani požadavek zjevnosti
nedobré víry, který před novelizací zahrnovaly ve-
řejnoprávní důvody, na jejichž základě mohl Úřad
přihlášku ochranné známky zamítnout již během
zápisného řízení v rámci vlastního průzkumu. 

Prokázání zlé víry 
Široká formulace návrhového důvodu dovoluje
pod dané ustanovení zákona o ochranných znám-
kách podřadit v podstatě veškeré situace, v jejichž
rámci lze na základě předložené argumentace
a důkazních materiálů dovodit nekalý úmysl, kte-
rý vedl přihlašovatele k podání přihlášky ochran-
né známky. Dosavadní tuzemská rozhodovací
praxe navazující na předchozí znění známkového
zákona nejčastěji zahrnuje případy, kdy je třetí
osoba uživatelem nezapsaného označení na trhu,
přičemž přihlašovatel si takové či v různé míře
podobné označení přihlásí ke známkoprávní
ochraně, ačkoliv o právu třetí osoby věděl. Tato
vědomost přitom vyplynula zpravidla z předchozí
obchodní spolupráce. Na nekalé úmysly přihlašo-
vatele v těchto případech často v rámci popsané
situace poukazuje vzájemná písemná komunika-
ce, nabídky k následnému uzavření licenční
smlouvy, k odkoupení ochranné známky apod.
Nicméně je třeba zdůraznit, že na dané návrhové
ustanovení nelze vytvořit žádný univerzální mo-
del. Každý případ je nutné posuzovat individuál-
ně, přičemž i specifická a skutkově řekněme origi-
nální věc může znaky nedobré víry v rámci jedná-
ní přihlašovatele rovněž naplnit. Obecně je však
nutné trvat na prokázání přihlašovatelova nekalé-
ho úmyslu, jenž vyústil v podání přihlášky
ochranné známky. Jeho kroky lze potom ve všech
souvislostech případu hodnotit jako rozporné
s dobrými mravy, avšak s přihlédnutím k běžným
obchodním zvyklostem a praktikám. Kromě zá-
kladního rysu založeného na snaze přisvojit si cizí
označení jde z hlediska rozhodovací praxe dále
především o snahu o parazitování na zavedeném
nezapsaném označení známém v obchodních
kruzích či získání blokační ochranné známky
s úmyslem vytvářet konkurenci překážky v ob-
chodní činnosti. Vlastník ochranné známky nic-
méně může v rámci řízení naopak prokázat, že je-
ho jednání bylo v souladu se zásadami dobré víry.
Zjištění takové skutečnosti potom vede k zamíta-
vému výroku rozhodnutí a ochranná známka zů-
stane nadále v platnosti. Stejně jako nelze zcela
jednoznačně vymezit jednání přihlašovatele v ne-
dobré víře, ani zmíněné ospravedlňující důvody
není možné nadefinovat. Opět bude záležet na
skutečnostech a okolnostech každého případu.
V obecné rovině je však nutné řešit otázku, z jaké-
ho důvodu si ochrannou známku nárokoval při-
hlašovatel na své vlastní jméno a zda je ve světle
běžných obchodních praktik a zvyklostí nutné je-
ho kroky hodnotit jako obchodně korektní. Vlast-
ník ochranné známky však musí předložit pře-
svědčivou argumentaci a prokázat objektivní sku-
tečnosti, na jejichž základě bude možné jeho tvr-
zením přisvědčit. 

Opravné prostředky 
Vydáním rozhodnutí o návrhu na prohlášení
ochranné známky za neplatnou nemusí celá věc
pro účastníky řízení ještě končit. Jestliže chce ne-
spokojený účastník řízení proti rozhodnutí Úřadu
průmyslového vlastnictví vydanému jeho orgá-
nem prvního stupně brojit, může se domáhat pře-
zkumu na základě řádně a včas podaného rozkla-
du, díky čemuž dojde k odkladu právní moci a vy-
konatelnosti prvoinstančního rozhodnutí. I zde je
nutné pamatovat na včasnou úhradu správního
poplatku. O rozkladu následně rozhoduje předse-
da Úřadu průmyslového vlastnictví. Činí tak na
návrh rozkladové komise, kterou jmenuje. Roz-
hodnutí předsedy Úřadu průmyslového vlastnic-
tví následně nabývá právní moci doručením po-
slednímu z účastníků řízení. Přestože je proti ně-
mu přípustná žaloba k Městskému soudu v Praze,
její případné podání již odkladný účinek nemá. 

Smírné řešení sporu
Ačkoliv zde bylo stručně popsáno dvoustranné ří-
zení ukončené vydáním rozhodnutí ve věci samé,
nejefektivnější a nejrychlejší způsob ukončení
sporu je smír, který povede k zastavení řízení. Kro-
mě případného převodu ochranné známky k tomu
lze využít i nástroje, jako je vzdání se práv k zapsa-
né ochranné známce právě třeba jen ve vztahu
k některým výrobkům a službám. Přestože je z dů-
vodu nedobré víry v obecném pojetí možné
ochrannou známku prohlásit pouze za neplatnou
a nelze jejímu zápisu z tohoto důvodu zamezit, vy-
jednávání, které může vyústit v dohodu, lze zahájit
již během zápisného řízení. Úřadu průmyslového
vlastnictví potom stačí předložit žádost o zpětvzetí
přihlášky ochranné známky či omezení seznamu
výrobků a služeb, může dojít k využití možnosti
rozdělení přihlášky ochranné známky apod. 

Eva Peřinová, 
pracovnice Úřadu průmyslového vlastnictví

1 V podstatě lze uplatnit ochranné známky bez
ohledu na území, na němž požívají ochrany,
včetně ochranných známek všeobecně zná-
mých, které nejsou zapsány a jsou chráněny
právě na základě své obecné známosti.

2 § 7 odst. 1 písm. d) zákona č. 441/2003 Sb.,
o ochranných známkách, ve znění pozdějších
předpisů.

3 Srov. NSS 5 A 57/2001-43. 
4 V řízení zahájením na návrh Úřad průmyslo-

vého vlastnictví rozhoduje v rozsahu podání
účastníků řízení a na základě důkazů účastní-
ky označených.

5 § 32 odst. 1 (poslední věta) zákona 
č. 441/2003 Sb., o ochranných známkách, 
ve znění pozdějších předpisů.

Zlá víra jako důvod zneplatnění 
ochranné známky

Studentská firma roku přišla na nový koncept odívání mladých

Nosit značku, řídit značku. To je slogan ví-
tězného týmu Dystopia Clo, který v soutěži
JA Studentská firma roku 2023/24 zabodo-
val s neotřelým pojetím streetwearové mó-
dy. Úspěšní businessmani z pražské Střední
školy automobilní a informatiky budou
v červenci reprezentovat Česko na evrop-
ském klání studentských firem na Sicílii.

Od září vzniklo v rámci výukového programu
JA Studentská firma na českých středních ško-
lách rekordních 351 studentských firem. Devít-
ka nejlepších se utkala o titul JA Studentská fir-
ma roku 2023/24 v národním finále 14. května
v Americkém centru v Praze. Absolutní vítěz-
ství v soutěžním programu získala pětičlenná
firma Dystopia Clo, která zaujala porotu novým
pojetím prodeje mladé módy, cíleným marke-
tingem a reálnými zisky. „Naší vizí je značka vý-
razně orientovaná na zákazníka, která nám do-
sud na evropském trhu chyběla. Věříme, že lidé
chtějí víc než jen oblečení – chtějí značku, která
si váží jejich názoru a připomínek. Proto jsme

pro naše nakupující vytvořili jedinečnou službu
Dystopia Club. Zákazník dostane přístup na
‚tajné‘ webové stránky, kde může využívat vý-
prodeje, odměny, různé dárky, ale co je nejdůle-
žitější, může se podílet na utváření a rozvoji
značky tím, že hlasuje o designu, nadcházejících
slevách, tipech a nápadech,“ přiblížil student
hostivařské školy a CEO firmy Dystopia Clo
Marko Veruovič.

Rozjet reálný business se pětici kamarádů
podařilo za méně než sedm měsíců. Firmu na-
víc hodlají dál rozšiřovat i po skončení soutěže.
„S podporou svého učitele dokázali uvést na
trh módní značku ,s příběhem‘ a vytvořit si zá-
kladnu loajálních zákazníků. Dosáhli půl mi -
liónu zhlédnutí na sociálních sítích a jejich
zboží už putovalo do šesti různých zemí.
I v takto krátké době firma vykázala obrat přes
70 000 Kč, zisk 31 000 Kč a má velké plány do
budoucna. Program JA Studentská firma reali-
zujeme na českých školách od roku 1992, ale
stále nás nepřestává udivovat, jak kreativní
a energičtí dokážou mladí lidé v podnikání
být, když dostanou příležitost a podporu zku-
šenějších odborníků z praxe,“ uvedl Martin
Smrž, ředitel české kanceláře vzdělávací orga-
nizace Junior Achievement (JA Czech).

Rolí porotců v národním finále soutěže 
JA Studentská firma roku 2023/24 se už tradič-
ně ujali vrcholoví manažeři českých firem, kteří
hodnotili výsledky fungujících studentských
společností, počáteční nápad i schopnost stu-
dentů svůj produkt zpropagovat. „Díky progra-

mu JA Studentská firma jsme zjistili, co ve sku-
tečnosti znamená podnikání a že je nutné
zvládnout celou řadu dovedností. Od překonání
osobních překážek po vytvoření přesvědčivého
příběhu značky, od chytrého řízení financí po
efektivní řízení týmu. Od přilákání a udržení
zákazníků až po řešení nečekaných výzev. Zažili
jsme ekonomické náležitosti v praxi, vysoko
nad rámec školních učebnic, a co nám osobně
přijde nejdůležitější – naučili jsme se zvládat
nečekané problémy,“ dodal za skupinku vítězů
Marko Veruovič. Na druhé pozici skončil tým
Frolly z Obchodní akademie v Liberci, zaměře-
ný na výrobu rolek ze sušeného ovoce, třetí
místo obsadili studenti OA, SOŠ a JŠ, Hradec
Králové s firmou Reban, která nabízí produkty
z recyklovaných bannerů.

Finále soutěže probíhalo kompletně v an-
glickém jazyce a umění prezentovat svůj busi-
ness porotě bylo dalším významným kritériem
úspěchu. Vítěz bude totiž reprezentovat Česko
na 35. ročníku slavnostní přehlídky evropských
JA Studentských firem Gen-E 2024, který pro-
běhne v první půli července na Sicílii. (tz)
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Právě startuje nový, již 7. ročník soutěže
Ambasador kvality České republiky

Česká společnost
pro jakost uděle-
nými oceněními
vyjadřuje uznání
organizacím a jed-
notlivcům, kteří se
věnují kvalitě, její-
mu rozšiřování

a aktivně přispívají k její implementaci.
Soutěže slouží jako platforma pro propaga-
ci a osvětu kvality ve všech jejích podo-
bách. Tou přední je Ambasador kvality Čes -
ké republiky a je určena pro organizace ze
soukromého i veřejného sektoru. Uzávěrka
pro podání přihlášek do 7. ročníku je stano-
vena na 30. září 2024.

Ambasador kvality ČR
Sedmý ročník soutěže Ambasador kvality ČR se
zaměřuje na hodnocení výsledků organizací,
a především na jejich přístup k fenoménu kvali-
ty, který je klíčový pro jejich dlouhodobý
úspěch. Kritériem kvality v této soutěži není jen
naplnění základních parametrů pro výrobu
a poskytnutí služby; zahrnuje také propagaci
kvality, inovace a odpovědné podnikání. Cílem
je poskytnout managementu zpětnou vazbu
a napomoci k dlouhodobému úspěchu organi-
zace, v němž kvalita hraje podstatnou roli.

Předsedkyně České společnosti pro jakost
Elena Stibůrková iniciativu komentovala takto:
„Naše společnost dlouhodobě podporuje rozvoj
a popularizaci nástrojů managementu kvality,
a tím přispívá k ekonomickému úspěchu firem
i efektivnějšímu fungování veřejného sektoru.
Soutěž je určena pro organizace, pro které je
kvalita klíčovou součástí jejich identity.“

Soutěžící subjekty jsou hodnoceny v pěti
oblastech:
1. Ekonomické ukazatele organizace
2. Ocenění za kvalitu – zaměřuje se například

na dosažená ocenění v oblasti kvality, akre-
ditované certifikáty a ocenění pracovníků
v oblasti kvality

3. Aktivity na podporu kvality – zahrnují zapo-
jení do profesních organizací, pořádání od-
borných akcí a publikační činnost

4. Udržitelný rozvoj a ochrana životního pro-
středí

5. Ochrana spotřebitele – sleduje se, jak orga-
nizace chrání zájmy svých klientů

Loňští vítězové 
a Ambasadoři kvality České republiky 
Vítězem ceny v podnikatelském sektoru a nosite-
lem titulu Ambasador kvality České republiky se

v roce 2023 stala společnost Drylock Technolo-
gies s.r.o., významný evropský výrobce hygienic-
kých výrobků pro děti a dospělé. Hodnotitelé
ocenili především trvalé a systematické snižová-
ní dopadu aktivit firmy na životní prostředí, na-
příklad využívání železniční dopravy nebo kom-
postovatelných materiálů. Dále ocenili spoluprá-
ci s Technickou univerzitou v Liberci a příklad-
nou péči o 1250 zaměstnanců a jejich rodiny.

Magistrát města Plzně v soutěži rovněž uspěl
a stal se vítězem ceny a Ambasadorem kvality ve
veřejném sektoru. Hodnotitele zaujal především
poctivý zájem magistrátu o kvalitu a o úsilí vklá-
dané do jejího neustálého zvyšování, stejně jako
do efektivity fungování magistrátu či zvyšování
kvality života občanů na území Plzně. 

Soutěž Ambasador kvality pro uchazeče ne-
představuje zásadní administrativní zátěž. Zá-
jemci vyplní jednoduchý dotazník, který je
zpřístupněn na internetových stránkách České
společnosti pro jakost. Kvalifikovaní hodnotite-
lé provedou posouzení údajů uvedených v dota-
zníku. Prvních šest nejlepších organizací postu-
puje, a následně se u nich uskuteční jednodenní
ověřovací posouzení na místě. 

První, dotazníková fáze účasti v soutěži je
zcela bezplatná. Zpoplatněno je druhé kolo
u „finalistů“, kdy probíhá hodnocení na místě.
Výše poplatku činí 18 000 Kč, v případě veřejné-
ho sektoru je poplatek ve výši 15 000 Kč. Vyhlá-
šení soutěže se uskuteční v rámci slavnostního
večera při příležitosti pořádání Dnů kvality na
podzim tohoto roku.

Mezi Ambasadory kvality ČR a úspěšné 
držitele ceny se zařadily firmy Drylock Techno-
logies s.r.o., Edwards s.r.o., Kaufland Česká re-
publika v.o.s., Koyo Bearings Česká republi-
ka, s.r.o., Albert Česká republika, s.r.o., nebo
Škoda Auto, a.s. Ve veřejném sektoru se Amba-
sadory kvality staly Magistrát města Plzně, měs-
to Hranice, Statutární město Děčín, Úřad měst-
ské části Praha 10.

Další ocenění vyhlašovaná 
Českou společností pro jakost 

Mezinárodní soutěž inovací
Od roku 2013 umožňuje ČSJ českým organiza-
cím zapojit se do Mezinárodní soutěže inovací
Quality Innovation Award. Díky soutěži mají
přihlášené organizace možnost porovnat svoji
inovaci z mezinárodního pohledu. Hodnocena
je především inovativnost ve smyslu míry no-
vosti a použitelnosti v praxi, její účinnost
a orien tace na zákazníka. Soutěží se v několika
kategoriích podle velikosti organizace a sekto-
ru, dále jsou zvlášť hodnoceny inovace s envi-
ronmentálním dopadem nebo potenciální ino-

vace, dosud netestované. České firmy jsou
v posledních letech aktivní a v soutěži se jim
daří. Podle slov výkonného ředitele České spo-
lečnosti pro jakost Petra Kotena jsou inovace
oblast, která přináší našim firmám možnost
rozvoje a posiluje jejich postavení v rámci do-
mácího i globálního trhu. Petr Koten dodal:
„Díky inovacím mohou podniky zůstat konku-
renceschopné, reagovat na nové výzvy a příle-
žitosti na trhu a vytvářet nové zdroje příjmů.
Na základě zkušenosti z posledních ročníků je
patrné, že naše firmy mají v této soutěži velký
potenciál.“ 

Česká společnost pro jakost, jakožto národ-
ní zástupce organizátora, poskytuje přihláše-
ným plnou podporu v průběhu celé akce. Účast
není zpoplatněna.

Cena za návrat do života
Cena za návrat do života je udělována organiza-
cím, které významným způsobem přispívají
k návratu duševně či tělesně postižených lidí do
běžného pracovního a rodinného života. Účast
v ceně není omezena velikostí ani typem orga-
nizace a je bezplatná. 

Personální ocenění pro fyzické osoby 

Manažer kvality roku
Cena je organizována v návaznosti na meziná-
rodní cenu European Quality Leader vyhlašo-

vanou Evropskou organizací pro kvalitu. Cí-
lem je ocenit nejlepší výsledky manažerů kva-
lity a ty veřejně prezentovat, a poskytnout tak
příklad pro následování. Národní vítěz soutěže
má možnost se ucházet o návaznou evropskou
cenu. Titul Manažer kvality roku je určen pro
ty manažery, pod jejichž vedením došlo ke
zlepšení kvality či systému managementu kva-
lity v organizaci s příznivým dopadem na pří-
slušné zainteresované subjekty. Účast v soutěži
je bezplatná. 

Cena Františka Egermayera
Cena je udělována studentům, kteří se ve svých
závěrečných pracích věnují tématům, jako jsou
kvalita a systémy řízení, systémy ochrany život-
ního prostředí, systémy bezpečnosti a ochrany
zdraví při práci či společenská odpovědnost
a udržitelný rozvoj. Soutěž je veřejná, určená
studentům středních, vyšších odborných a vy-
sokých škol. Soutěž je otevřená jejich ročníko-
vým, seminárním, absolventským, bakalář-
ským, diplomovým a dizertačním pracím.
Účastníky přihlašuje příslušná škola či fakulta.
Účast v soutěži je bezplatná. 

Cena Anežky Žaludové
Jde o prestižní čestné ocenění, kterým ČSJ vy-
zdvihuje každoročně osobnosti, jež se mimo-
řádným způsobem zasloužily o rozvoj péče
o kvalitu v naší zemi. Toto významné ocenění
bylo pojmenováno na počest světově uznávané
mimořádné osobnosti, čestné předsedkyně
ČSJ a čestné členky Evropské organizace pro
kvalitu Anežky Žaludové. Návrh na kandidáty
mohou podat i nečlenové České společnosti
pro jakost.

CSR Guru
Cena pro fyzické osoby za přínos pro podporu
šíření myšlenek a principů společenské odpo-
vědnosti a cílů udržitelného rozvoje. Za úspěš-
ným šířením myšlenek a implementací CSR
a udržitelného rozvoje stojí nadšenci, manažeři,
věhlasní odborníci, kteří nové trendy uvádějí ne
vždy snadno do života. Předpokladem pro zí-
skání ocenění je dlouhodobé profesionální pů-
sobení kandidáta na podnikové, regionální ne-
bo celostátní úrovni. Výsledky jeho práce musí
být všeobecně známé a respektované. Tito lidé
zásadním způsobem přispívají k propagaci CSR
u nás. Účast je bezplatná.

Přihlášky je možné podávat od 1. května do
30. září tohoto roku. Bližší informace o všech
vyhlašovaných soutěžích a přihlašovací formu-
láře najdete na webových stránkách České spo-
lečnosti pro jakost www.csq.cz. (tz)

Elena Stibůrková, předsedkyně 
České společnosti pro jakost
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Zdanění alkoholu a zavedení nulové spo-
třební daně na tiché víno je dlouhou dobu
tématem veřejné diskuze mezi ekonomy
i politiky. Na otázku „Jak tuto problemati-
ku vidí česká veřejnost?“ odpovídají zjištění
reprezentativního průzkumu, provedeného
agenturou Datank pro Unii výrobců a do-
vozců lihovin ČR v dubnu letošního roku.
Zásadním zjištěním je, že 63 % Čechů
a Moravanů podporuje rovnoměrné zdaně-
ní alkoholu spotřební daní.

Na 63 % respondentů se přiklání k tomu, aby byl
výpočet spotřební daně u alkoholických nápojů
jednotný podle gramů lihu obsaženého v nápoji.
Také 79 % lidí považuje pivo za národní nápoj
(víno 17 %, některý z destilátů 4 %). Není proto

překvapením, že jako nejčastěji konzumovaný
alkoholický nápoj udávali respondenti nejčastěji
(45 %) pivo (víno 35 %, lihoviny a pálenky 10 %,
míchané nápoje 7 %, likéry 3 %). 

Zhruba 19 % se domnívá, že se všechny ná-
poje zdaňují stejně, tedy podle množství alko-
holu v něm obsaženém, 27 % respondentů je
přesvědčeno, že spotřební daň platí vinaři i za
tiché víno. O tom, kdo a jak určuje výši spotřeb-
ní daně na alkoholické nápoje, má představu
pouze 25 % lidí. V každém případě jsou ale pře-
svědčeni, že by se o našich daních mělo rozho-
dovat v ČR (88 %), a ne v orgánech Evropské
unie (8 %).

Kolik se u nás vypije dovezeného vína, lidé
moc nevědí. Tipují údaje od 20 do 80 %. Nej-
častěji (33 %) uvádějí, že je to přibližně 50 % –
půl na půl. Správný údaj, tedy asi 70 % vína

z dovozu, uvedlo pouze 11 % respondentů. Li-
dé si uvědomují potřebu podpory českých
a moravských vinařů, ale raději by je podporo-
vali formou dotací, podle rozlohy vinohradů,
množství produkovaného vína apod. (44 %).
Stávající podporu formou nulové spotřební
daně preferuje 31 % respondentů a 25 % lidí si
myslí, že vinaři by neměli dostávat žádnou spe-
ciální podporu státu. 

Většina respondentů (66 %) od vinařů po-
žaduje taky plnění povinnosti vedení evidence
objemu vyrobeného vína, podobně jako to musí
dělat pivovarníci nebo majitelé pálenic. 

Lidé si uvědomují, že by se se zavedením
spotřební daně zvýšila i cena tichého vína a jsou
ochotni si připlatit. Průzkum ukázal, že jsou
ochotni si v případě zavedení spotřební daně
v průměru připlatit 18 Kč za lahev vína. (tz)

Ač je to neuvěři-
telné, Asociace
českého tradiční-
ho obchodu slaví

již deset let od svého vzniku. Dnes je re-
spektovanou organizací, počátky AČTO ale
zrovna optimistické nebyly. Asociace, kte-
rou jsem měl tu čest zakládat, vznikla v re-
akci na neblahý vývoj na českém trhu.

Po roce 2010 jsme si poněkud pozdě uvědomili,
že vývoj trhu se ubírá jiným směrem, než by-
chom si představovali a přáli. A už vůbec to ne-
bylo cestou, kterou jsme se chtěli ubírat jako
představitelé českého tradičního maloobchodu.
Museli jsme bohužel konstatovat, že se nám přes
četné aktivity a snahu nepodařilo přimět několik
po sobě jdoucích vlád, aby s námi diskutovaly na
téma regulace maloobchodního trhu tak, jak to
bylo dobrým mravem ve vyspělých státech. V le-
tech devadesátých i následujících všechny vlády
upřednostňovaly své politické cíle a z nich ply-
noucí vzájemné půtky před starostí o budouc-
nost českého maloobchodu a jeho nepříznivý vý-
voj. Výsledek byl jednoznačný a zřejmý. 

Zahraniční obchodní řetězce plně využily
zcela otevřené a nikým nekontrolované podni-

katelské prostředí. Bez jakýchkoliv ohledů na
své původní sliby a cíle zásadním způsobem
překračovaly všechny meze a obsazovaly jednu
výhodnou tržní pozici za druhou. Situace vy-
užila také aktivní početná vietnamská komuni-
ta, začala působit prakticky ve veškerých do-
stupných prodejních prostorách. Český malo-
obchod se tak dostal do kleští, z nichž nebylo
úniku. Museli jsme tedy vyvinout nové úsilí.
Oslovili jsme státní instituce i politiky, kteří byli
ochotni o problému vůbec diskutovat.

Vedle vládního politikaření a neřízené ex-
panze zahraničních obchodních řetězců byl
další ranou do vazu úspěšný tlak řetězců na
změny ve vedení a trendech Svazu obchodu
a cestovního ruchu. Nečistou zákulisní politi-
kou řetězce dosáhly nejen personální, ale i tren-
dové změny ve vedení Svazu a plně jej podřídily
svým potřebám. Bohužel, tato situace trvá do-
dnes. Důsledkem pak bylo rozbujení šedé eko-
nomiky v maloobchodním podnikání, která vý-
razně omezovala snahy poctivých českých ob-
chodníků uspět na trhu, a mnohé bohužel do-
hnala i k ukončení jejich podnikání. A další
negativa následovala.

Jedním z nich byl zcela zásadní nezájem
většiny výrobců, a to včetně českých, podpořit
stabilizaci a postavení českého maloobchodu.

Místo toho dodavatelé cenově i dodavatelsky
podporovali řetězce, v nichž viděli budoucnost
svého podnikání. Že to byl omyl, zjistili pozdě,
neb systém výběru sortimentu a zásobování ře-
tězců přebíraly postupně mateřské zahraniční
firmy, které využily získané obchodní pozice ře-
tězců k postupnému upřednostňování prodeje
dovozových komodit. V důsledku hledání vý-
chodisek z této složité až prekérní situace byla

částí ještě stále pozitivně naladěných a ochot-
ných vůdců českého maloobchodu vytvořena
pracovní skupina, kterou jsem byl pověřen vést
a hledat cestu k nápravě věci. 

Do čela českých maloobchodních sítí se po-
stavila zejména spotřební družstva, která si
i přes nepřízeň doby udržela relativně silnou
tržní pozici. Do pracovní skupiny byly přizváni
také zástupci ministerstev, obcí i bank a dalších
institucí. Tak vznikla Asociace českého tradič-
ního obchodu jako nezávislé seskupení, hájící
zájmy nezávislých českých obchodníků a snaží-
cí se o nápravu nepříznivého vývoje, do kterého
byl český maloobchod vmanévrován. Byl jsem
zvolen do čela asociace a rád sděluji, že i pod ve-
dením mého nástupce Pavla Březiny AČTO 
drží získané pozice, a navíc rozvíjí další činnosti
ve prospěch českých maloobchodníků.

Jako příklad zdařilých aktivit lze uvést pro-
sazení elektronické evidence tržeb, dotace ztrá-
tových venkovských prodejen či zastoupení
AČTO ve významných institucích. Mé přání ja-
ko jednoho ze zakladatelů je samozřejmě posu-
nout význam této instituce dále a zaznamenat
další úspěchy ve prospěch českých maloob-
chodníků.

Ing. Zdeněk Juračka,
čestný předseda AČTO

Češi si přejí spravedlivější systém
zdanění alkoholických nápojů

Tak vznikla Asociace českého tradičního obchodu, 
jako seskupení, které hájí zájmy nezávislých českých obchodníků...

foto Pixabay
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Více než polovina Čechů hodnotí svoji fi-
nanční gramotnost jako průměrnou, dalších
19 % pak jako nadprůměrnou. Realita však
ukazuje něco jiného. Podle průzkumu Inde-
xu prosperity a finančního zdraví Čechů se
s nízkou úrovní finanční gramotnosti potýká
třetina produktivní populace. Platí to ze-
jména pro ženy, lidi s nižším vzděláním
a příjmy. Činí to z nich snadnější oběti fi-
nančních podvodů.

Přestože si více než polovina Čechů myslí, že
úroveň jejich finanční gramotnosti je minimál-
ně průměrná, realita je jiná. Třetina produktivní
populace nedokázala správně odpovědět ani na
dvě ze tří testovacích otázek z této oblasti.
Správně na všechny otázky odpovědělo jen 27 %
Čechů. Vyplývá to z výsledků průzkumu Indexu
prosperity a finančního zdraví Čechů. Sběr dat
zajistila v březnu 2024 agentura IPSOS na vzor-
ku 1520 respondentů ve věku 15–65 let.

V mezinárodním srovnání Eurobarometru,
který hodnotí finanční gramotnost, si Česko
stojí průměrně. Nejlepších výsledků dosáhli
obyvatelé Nizozemska, Finska či Dánska, opač-
ný konec žebříčku pak obsadilo Rumunsko,
Portugalsko, Kypr nebo Španělsko.

Ženy a lidé s nižším vzděláním 
jsou na tom hůře
Hlubší analýza dat ukazuje, že finanční gramot-
nost roste s vyšším vzděláním a vyšším pří-
jmem. „To je poměrně očekávatelný výsledek.
Zarážející je však výrazně nižší finanční gra-
motnost žen. Ta souvisí s velkými genderovými
rozdíly, jež v Česku stále přetrvávají. V celoe-
vropském hodnocení rovnosti žen a mužů Gen-
der Equality Index se Česko v roce 2023 umísti-
lo na poměrně tristním 25. místě mezi zeměmi
EU. V indexu jsme nejhůře hodnoceni v oblasti
‚moc‘, která zahrnuje podíl žen na ekonomic-
kém a sociálním rozhodování. Zjištění, že muži
častěji nejen deklarují větší přehled ve finanč-
ních záležitostech, ale i odpovídají správně na
položené otázky, potvrzuje tyto nerovnosti

a naznačuje prostor pro zlepšení v této oblasti,“
komentuje Kamila Fialová ze Sociologického
ústavu Akademie věd ČR.

Například pouze čtvrtina žen (oproti 46 %
mužů) odpověděla správně na otázku, jestli in-
vestice prostřednictvím akciového fondu po-
skytuje bezpečnější výnos než nákup akcií jedné
společnosti. „Stejně tak méně žen dokázalo
správně vyhodnotit, že pokud inflace překoná
úrokovou sazbu na jejich spořicím účtu, tak bu-
dou reálně ztrácet peníze. Naopak nejmenší
problém činila ženám otázka na to, jak funguje
úročení na spořicím účtu, přesto na tuto otázku
odpovědělo správně pouze 63 % žen, což je
zhruba o deset procentních bodů méně než
u mužů,“ vysvětluje Milan Mařík z projektu Ev-
ropa v datech.

Mají mezery v investování
Ačkoliv zájem o investování mezi Čechy roste,
patří tato oblast mezi ty, v nichž máme největ-
ší nedostatky. Na otázku, zda je nákup podílu
v akciovém fondu obvykle méně rizikový než
nákup akcie jednotlivé společnosti, nedokáza-
la nebo nechtěla více než polovina Čechů od-
povědět. Pouze třetina správně uvedla, že ná-
kup podílu v akciovém fondu je z hlediska ri-
zika ztráty hodnoty investice bezpečnější. „Vý-
hoda akciových fondů spočívá v jejich široké
diverzifikaci, kdy je fond tvořen větším poč-
tem jednotlivých akcií. Riziko výběru nevhod-
ného titulu a následné ztráty z něj je tedy niž-
ší,“ říká Tereza Hrtúsová, analytička České
spořitelny.

Stejně tak Češi tápou v pochopení principu
diverzifikace celého investičního portfolia.
Pouze polovina respondentů správně uvedla, že
koupí akcií více společností mohou snížit rizi-
kovost své investice. Stejný nedostatek znalostí
se ukázal i u otázky, zda diverzifikace investic
snižuje riziko ztráty financí. Na tuto otázku té-
měř pětina lidí odpověděla, že taková diverzifi-
kace rizika nesnižuje, a další pětina neuměla či
nechtěla odpovědět.

O totožnosti bankéře
Průzkum finanční gramotnosti se zaměřil také
na schopnost rozpoznat finanční podvody.
V tomto ohledu se Češi cítí jistí – zhruba čtyři
pětiny dotazovaných uvedly, že jsou schopni
identifikovat finanční podvod při setkání s růz-
nými typy kybernetických podvodů. Největší
jistotu mají při rozpoznávání podvodných ban-
kovních e-mailů a falešných zpráv od přátel na
sociálních sítích. 

Tři čtvrtiny Čechů sice vědí, že bankéř po
klientech nesmí chtít vědět přístupové údaje do
bankovnictví, nicméně téměř pětina populace
věří, že ke správnému ověření identity volající-
ho bankéře stačí, aby telefonní číslo odpovídalo
číslu banky. Podvodníci však dnes běžně využí-
vají technologie (tzv. spoofing), které jim umož-
ňují volat z jakéhokoli telefonního čísla. Některé
banky proto již nyní využívají pro ověření sku-
tečného bankéře mobilní bankovní aplikaci,
skrze kterou lze snadno odhalit podvodné tele-
fonáty. Za dostatečné ověření by to považovalo
44 % dotazovaných. „Klienti si mohou ve své
mobilní aplikaci George ověřit, zda jim volá
skutečný bankéř České spořitelny. Tato funkcio -
nalita pomáhá v boji proti různým formám
phishingových a vishingových útoků, kdy zpra-
vidla klienty kontaktuje neznámý útočník, vy-
dávající se za zaměstnance Spořitelny, a snaží se
z nich vylákat přihlašovací a bezpečnostní údaje
k mobilnímu či internetovému bankovnictví,“
říká Petr Zíma, manažer klientské bezpečnosti
České spořitelny a dodává, že pokud si klient
není jistý, s kým hovoří, je lepší hovor ukončit
a zavolat zpět na oficiální číslo banky.

Více než dvě třetiny z nás nerozumí tomu,
co jsou kryptoměny
Průzkum rovněž zjišťoval, jaké mají Češi pově-
domí o kryptoměnách. Drtivá většina dotáza-
ných (92 %) sice o kryptoměnách slyšela, ale
71 % jim nerozumí. Ti, kteří se s pojmem už
setkali, jej nejčastěji chápou jako nový typ di-
gitální měny, která není regulovaná. Osobní
zkušenost má 17 % populace, častěji muži a li-
dé do 49 let.

Snížil se podíl lidí, kteří jsou schopni 
na konci měsíce něco ušetřit
V průzkumu indexu se pravidelně sleduje i vý-
voj finančního zdraví Čechů. „Za sledované
období od roku 2022 postupně klesá podíl lidí,
kterým v měsíčním rozpočtu zůstávají i nějaké
peníze navíc. Zatímco v roce 2022 dokázalo
nějakou částku uspořit 64 % lidí, letos v březnu
šlo jen o 51 %,“ dodává Monika Hrubá, která
má na starost strategii finančního zdraví v Čes -
ké spořitelně. 

Odráží se to i na počtu lidí, kteří mají fi-
nanční rezervu. Krátkodobou finanční rezervou
nyní disponuje 72 % Čechů, což představuje
o sedm procentních bodů menší podíl než v ro-
ce 2022. Podobný pokles se pak týká i dlouho-
dobé finanční rezervy. Na druhou stranu stabil-
ně roste počet lidí, kteří očekávají, že se jejich fi-
nanční situace zlepší. Zlepšení nyní vyhlíží 30 %
Čechů oproti 18 % z konce roku 2022. Za tímto
optimizmem ve většině případech stojí přesvěd-
čení, že se lidem zvýší příjmy, případně splacení
úvěru či hypotéky.

Zhoršení finanční situace Čechů potvrzují
také data Eurostatu. „Zatímco v roce 2022 činil
podíl obyvatel, kteří nejsou schopni čelit neoče-
kávaným výdajům, 18 %, v roce 2023 tento po-
díl vzrostl na 20 %. Z dlouhodobého hlediska
však stále jde o relativně nízký podíl. V letech
2005–2014 nebylo schopno čelit neočekávané-
mu výdaji v průměru 40 % obyvatel. Nejhůře
jsou na tom domácnosti tvořené jednou dospě-
lou osobou s dítětem, kdy neočekávanému vý-
daji nebylo v loňském roce schopno čelit 54 %
z nich,“ komentovala Tereza Hrtúsová. (tz)

Třetina Čechů má nízkou úroveň
finanční gramotnosti

V loňském roce MONETA Money Bank za-
bránila 6900 transakcím, při kterých klien-
tům zachránila 123 miliónů korun. Nejčas-
těji se objevovaly tzv. bazarové podvody,
následované těmi investičními a vishingem.

Díky systémům banky i vzdělávání klientů me-
ziročně klesl počet podvodných transakcí. MO-
NETA navíc zabránila více kybernetickým úto-
kům než v roce 2022, a to téměř o 2000. Stejný
trend pokračoval i v prvním čtvrtletí letošního
roku, zároveň však roste sofistikovanost pokusů
o podvod.

„Pozorujeme, že pachatelé kybernetických
podvodů průběžně mění svoje strategie. Zatím-
co v loňském roce si běžný podvodník vystačil
jen se smyšleným článkem o jednoduchém zbo-

hatnutí známých osob, nyní je větší rozmach in-
vestičních kampaní na sociálních sítích, často
s podporou DeepFake audio vizuálu,“ řekl Jan
Šitavanc, senior manažer kybernetické bezpeč-
nosti skupiny MONETA.

V poslední době banka eviduje podvodné
e-mailové či SMS zprávy na klienty Monety,
které se vydávají za oficiální komunikaci banky
a které žádají o aktualizaci digitálních kanálů
banky. Jde například o výzvu k aktivaci mobilní
aplikace Smart Banka pomocí zaslaného odka-
zu nebo o e-mail, který klienta vyzývá k odblo-
kování internetového bankovnictví.

Pokud má klient podezření, že komunikuje
s podvodníkem nebo mu přišel takto podezřelý
e-mail, doporučujeme zavolat do banky a vše si
ověřit. Kontaktní centrum Monety za první tři
měsíce letošního roku vyřídilo 4000 hovorů,

z nichž v 65 % šlo skutečně o určitou formu po-
kusu o kybernetický podvod.

„Na konci dubna jsme na naši blokační lin-
ku nasadili VoiceBota. Klientům volajícím z te-
lefonního čísla, které máme v naší databázi,
ihned nabídne možnost blokace karet a digitál-
ních kanálů. Následně informuje klienta, že
může vyčkat na spojení s operátorem, případně
může zavěsit a Moneta ho bude kontaktovat
zpět. Výhodou tohoto řešení je, že klient může
ihned zablokovat všechny případné účty, kde by
mohly být jeho peněžní prostředky zneužity,“
uvedl Patrik Torhan, vedoucí kontaktního cen-
tra skupiny MONETA. 

Lidé by k přihlašování do internetového ban-
kovnictví měli využívat pouze oficiální aplikace
svých bank. V případě, že mobilní aplikace nepo-
užívají, by se měli přihlašovat jen přes oficiální

internetové stránky své banky, rozhodně ne
z žádného e-mailu nebo odkazu ve vyhledávači.
Zároveň by nikomu neměli sdělovat své přihlašo-
vací údaje, číslo platební karty nebo potvrzovací
kód z SMS zprávy. Banka po klientech tyto údaje
nikdy nežádá, a to ani telefonicky, ani e-mailem.

MONETA od roku 2021 využívá služby
zpravodajství o kybernetických hrozbách nebo-
li CTI. Spolupráce s těmito specialisty umožňu-
je bance vyhledávat informace o platebních kar-
tách a přihlašovacích údajích klientů, které byly
již odcizeny z jejich mobilních telefonů nebo
počítačů napadených malwarem, případně je
klient poskytl sám na falešné webové stránce.
Tyto údaje pak MONETA preventivně blokuje
ještě dříve, než dojde k jejich zneužití: okamžitě
kontaktuje dotčené klienty a doporučí, jak mají
postupovat. (tz)

MONETA loni klientům zachránila 123 miliónů korun

foto Pixabay
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Cenu elektřiny bude v následujících letech
stále více ovlivňovat její regulovaná složka,
do které se mimo jiné promítnou i nezbyt-
né náklady na modernizaci tuzemské ener-
getické infrastruktury. Jejich snížení mohou
zajistit investiční dotace, o něž by si měla
Česká republika zažádat z příslušných ev-
ropských regionálních fondů a Fondu sou-
držnosti.

„Energetická transformace probíhá, nicméně
jejím úzkým hrdlem se stává infrastruktura,
která se historicky stavěla na centralizovanou
energetiku s velkými systémovými elektrárna-
mi. Nyní řešíme připojování velkého množství
fotovoltaik a tepelných čerpadel, elektrifikaci
dopravy, připravuje se sdílení a komunitní
energetika. To vše je spojeno s digitalizací, se
zaváděním chytrých sítí a inovativních techno-
logií a také se zcela novými a finančně nároč-
nými požadavky na energetickou soustavu,“
uvedl Marian Rusko, předseda Rady Českého

sdružení regulovaných elektroenergetických
společností.

Členové ČSRES očekávají, že oproti období
let 2010–2023 vzroste výše jejich ročních inves-
tic v příštích letech o 38 %. Průměrně by tak
měli na transformaci a modernizaci sítí každý
rok vynakládat téměř 40 miliard korun. Zvýše-
né náklady by mohly částečně pokrýt investiční
dotace poskytované Evropskou unií. Nyní jsou
podmínky dotačních titulů poměrně omezující,
a proto je čerpání dotací ze strany provozovate-
lů soustav relativně nízké. Z tohoto důvodu ve-
dou zástupci ČSRES, Ministerstva průmyslu
a obchodu a Ministerstva životního prostředí
jednání s cílem zajistit potřebné finance.

„Naplňování klimatických cílů EU a ČR je
podmíněno připraveností elektrizační soustavy.
Ta musí být schopna zvládnout nové potřeby
systému, zejména integraci obnovitelných zdro-
jů energie a flexibilní poptávku. Přivítali jsme
proto vznik Akčního plánu EU pro elektrizační
soustavy a počítáme s dalším jednáním s Evrop-
skou komisí poté, co zveřejní nové možnosti fi-

nancování inteligentních sítí a modernizace
elektrizační soustavy z programů EU,“ uvedl
René Neděla, vrchní ředitel sekce energetiky
a jaderných zdrojů MPO. 

Dosud byl na podporu investičních aktivit
provozovatelů elektroenergetických soustav pro
období let 2021–2027 k dispozici Operační pro-
gram technologie a aplikace pro konkurence-
schopnost, ve kterém bylo pro ně z celkových
79,3 miliardy korun alokováno pět miliard ko-
run na pořízení chytrých elektroměrů. Provozo-
vatelé distribučních soustav pak mohou aktuál-
ně čerpat také celkem 6,695 miliardy korun
z výzvy MPO z pilíře REPowerEU. 

Podle návrhu Národního klimaticko-ener-
getického plánu by měla spotřeba elektrické
energie v Česku do roku 2050 stoupnout při-
bližně o polovinu. „Obnovitelná a decentralizo-
vaná elektroenergetika bude potřebovat kvalit-
nější řízení, více akumulace, a v neposlední řadě
také rozvoj přenosové soustavy a distribučních
sítí. Společně se sdružením ČSRES jsme připra-
veni hledat možnosti investiční podpory. Zatím

máme připraveno 14 miliard korun z programu
Smartnet Modernizačního fondu. Další zdroje
mohou být využity z výnosů dražeb emisních
povolenek, až Parlament schválí námi předlože-
ný zákon,“ řekl Petr Holub, vrchní ředitel sekce
ochrany klimatu MŽP.

Až 40 % evropských distribučních soustav
je starších 40 let a nutnost jejich modernizace je
proto zásadní. Evropská komise počítá, že jen
v tomto desetiletí bude potřeba na generální
opravu a modernizaci energetických sítí inves-
tovat 584 miliard eur. Plánuje proto více spolu-
pracovat s členskými státy na zlepšení přístupu
k financování s cílem urychlit tempo rozvoje
elektrizační soustavy v Evropě. 

„Větší investice do sítí se pochopitelně pro-
píšou do spotřebitelských faktur. Ačkoli zpo-
čátku nepůjde o nějakou zásadní částku, hovo-
říme řádově o stovkách korun ročně, bez ev-
ropských dotací by se postupně kumulovala,
a náklady by tak neustále rostly. Tomu může za-
jištění nových investičních dotací předejít,“
konstatoval Marian Rusko. (tz)

Nástup zelené energetiky si vyžádá drama-
tickou změnu fungování přenosové sousta-
vy a distribučních sítí. Podpora investic je-
jich provozovatelů se ale České republice
vyplatí.

Poradenská společnost Deloitte spočítala, že
očekávané investice vyčíslené členy České-
ho sdružení regulovaných elektroenergetic-
kých společností pro roky 2024–2035 na téměř
476 miliard korun (v cenách roku 2023) by
vedly 
■ ke vzniku téměř 21 000 nových pracovních
míst zejména ve stavebnictví, zpracovatelském
průmyslu a v tržních službách, 
■ ke zvýšení disponibilních příjmů domácností
o 131 miliard korun,
■ k navýšení celkové hodnoty výroby v ČR
o 763 miliard korun, 
■ k růstu hrubé přidané hodnoty o 312 miliard
korun, 

■ ke zvýšení příjmů veřejných financí o 120 mi-
liard korun díky ekonomické aktivitě související
s uvedenými investicemi.

Představitelé Ministerstva průmyslu a ob-
chodu, Ministerstva životního prostředí a Ener-
getického regulačního úřadu nyní hledají způ-
sob, jak usnadnit realizaci nezbytných investic
a zjednodušit možnosti čerpání dotací do ener-
getické infrastruktury. Ty nejsou v současnosti
provozovateli distribučních sítí téměř využívá-
ny. Do budoucna ale mohou významně snížit
částky, které by jinak museli lidé i firmy zaplatit
za modernizaci energetických soustav v regulo-
vané složce ceny elektřiny.

„Hlavním přínosem nezbytných investic do
elektrizačních soustav je zajištění stabilních do-
dávek elektřiny. Prioritou je pro nás všechny
spolehlivé a bezpečné fungování elektroenerge-
tického systému, nicméně významné jsou také
ekonomické benefity uskutečněných investic.
Hovoříme o nutné transformaci a modernizaci

kritické infrastruktury, bez které není myslitelný
běžný chod ekonomiky a život obyvatel v ČR,“
uvedl Marian Rusko, předseda Rady ČSRES. 

Investice členů ČSRES by měly v jednotli-
vých letech vést k růstu hrubého domácího pro-
duktu (HDP) o 0,4 % roku 2023. Celkový dopad
na ekonomiku bude ale díky multiplikačním
efektům prostřednictvím dodavatelského řetěz-
ce a zvýšených výdajů domácností podstatně
vyšší. Finance budou směřovat zejména do sta-
vebnictví, výroby elektrických zařízení, výroby
kovových výrobků a do IT činností. Poměrně
vysoké nepřímé dopady očekává Deloitte na
tržní služby, kdy budou poptávány především
architektonické a inženýrské činnosti. Další od-
větví napříč celou ekonomikou vydělají na zvý-
šené spotřebě domácností. 

„Z každé koruny vložené provozovateli
elektroenergetických soustav do investic získá
stát dvě koruny jiné. Díky investicím do distri-
bučních a přenosových soustav vznikne v prů-
měru téměř 21 000 nových pracovních míst ze-
jména ve stavebnictví, zpracovatelském prů-
myslu a v tržních službách. Ze zvýšené ekono-
mické aktivity a vzniku pracovních míst by
měly pozitivní ekonomické dopady pocítit také
domácnosti. Jejich celkové disponibilní příjmy
by se měly za uvedené časové období zvýšit
o 130,9 miliardy korun,“ vysvětlil David Marek,
hlavní ekonom Deloitte ČR.

Investice do distribučních a přenosových
soustav by prostřednictvím zvýšené ekonomic-
ké aktivity měly mít velmi výrazné pozitivní do-
pady na veřejné finance. Za celé období let
2024–2035 by měly vést ke zvýšení příjmů ve-
řejných rozpočtů o 119,8 miliardy korun. Podle
studie Deloitte největší část z toho tvoří zvýšení
výběru sociálního pojištění, které činí 46,7 mi -
liardy korun. Na nepřímé daně, tj. DPH, spo-
třební daně a další, připadá dodatečné zvýšení

inkasa o 35,5 miliardy korun. Výběr daně z pří-
jmu právnických osob by se zvýšil o 21,2 miliar-
dy korun a výběr daně z příjmu fyzických osob
o 16,4 miliardy korun. Při zohlednění rozpoč-
tového určení daní by měl státní rozpočet inka-
sovat celkem 92,4 miliardy korun. Na rozpočty
obcí a měst připadá 19,1 miliardy korun a do
krajských rozpočtů by mělo navíc přibýt 7,2 mi-
liardy korun.

Podle poradenské společnosti Deloitte
mohou investiční dotace pokrýt významnou
část zvýšených nákladů, které budou mít
v příštích deseti letech provozovatelé elektri-
začních soustav s modernizací energetiky. Pe-
níze z fondů EU mohou sloužit ke snížení do-
padu na konečného zákazníka s tím, že drtivá
většina investic není dotována ze státního roz-
počtu. Pro veřejné rozpočty tak tímto způso-
bem financované investice do distribučních
a přenosové soustavy nebudou znamenat do-
datečnou zátěž. 

„Cena, kterou lidé a firmy zaplatí na účtech
za elektřinu, bude nižší, pokud budeme moci vy-
užít desítky miliard z evropských fondů na nutné
investice. Změna současného stavu vyžaduje
úpravu a zjednodušení podmínek čerpání a zo-
hlednění dotací v regulačním rámci,“ doplnil
Marian Rusko. 

V předešlé dekádě ale docházelo k omeze-
nému čerpání investičních dotací na projekty
realizované provozovateli distribučních soustav.
Z unijních a operačních programů se čerpaly
dotace pouze o celkovém objemu 6,55 miliardy
korun, což je jen 0,19 % z celkového objemu do-
stupných prostředků (3,38776 biliónu korun).
Ve větší míře dotace využíval pouze provozova-
tel přenosové soustavy společnost ČEPS. Sdru-
žení ČSRES proto nyní jedná se státem, jak do-
savadní stav změnit novým nastavením cenové
regulace v oblasti investičních dotací. (tz)

Investiční dotace mohou snížit náklady
na elektřinu v Česku

Modernizace elektroenergetických sítí si vyžádá miliardy
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V dubnu bylo v Česku vyhlášeno 468 bank-
rotů fyzických osob podnikatelů a zároveň
bylo podáno 465 insolvenčních návrhů.
V obou případech jde oproti loňskému ro-
ku o nadprůměrné hodnoty. Vyplývá to
z analýzy dat portálu www.informaceofir-
mach.cz, kterou provedla společnost CRIF.

„Od začátku letošního roku pozorujeme zvýšené
počty podnikatelských bankrotů. Zatímco loni
zbankrotovalo průměrně 415 podnikatelů měsíč-
ně, letošní průměr dosahuje 470, tedy o 13 % více.
Zároveň zde oproti loňsku vidíme i vyšší počet in-
solvenčních návrhů, takže lze očekávat růst počtu
bankrotů i v následujících měsících,“ vysvětlila

Věra Kameníčková, analytička společnosti CRIF –
Czech Credit Bureau.

Za posledních 12 měsíců zbankrotovalo v ČR
celkem 5186 fyzických osob podnikatelů, o 6 % ví-
ce než v předchozím období. Z dlouhodobého
hlediska je znatelný také růst insolvenčních návr-
hů, kterých bylo za posledních 12 měsíců podáno

5478, o 4 % více oproti předchozímu období. Prů-
měrně za posledních 12 měsíců zbankrotovalo 47
z 10 000 aktivních podnikatelů. Nejvíce bankrotů
podnikatelů bylo v dubnu vyhlášeno v Jihomorav-
ském kraji (61), v Praze (58) a Moravskoslezském
kraji (57), nejméně pak na Vysočině (14) nebo na
Královéhradecku (17). Nejvyšší míru podnikatel-

ských bankrotů za posledních 12 měsíců vykazuje
Karlovarský kraj s 83 a Ústecký kraj se 74 bankro-
ty na každých 10 000 aktivních subjektů.

V rámci odvětví bylo v dubnu nejvíce bankro-
tů podnikatelů vyhlášeno ve stavebnictví (131),
v obchodu (72) a ve zpracovatelském průmyslu
(63), pouze jeden podnikatel v dubnu zbankroto-
val v odvětví informačních a komunikačních čin-
ností. Dlouhodobě nejvyšší míru bankrotu vyka-
zuje odvětví dopravy a skladování, kde za posled-
ních 12 měsíců zbankrotovalo 67 z 10 000 regis-
trovaných subjektů, a stavebnictví se 43 bankroty
na 10 000 podnikatelů. Nejnižší míru bankrotů
opakovaně vykazují odvětví poskytující vzdělává-
cí, zdravotnické a sociální služby (sedm bankrotů
na 10 000 podnikatelů). (tz)

Nadprůměrně přibývá bankrotů podnikatelů

Bankroty a návrhy na bankrot fyzických osob podnikatelů 2022–2024Osobní bankroty a návrhy na osobní bankrot 2021–2022

Konica Minolta eviduje v Evropě nárůst zá-
jmu o digitální tiskové produkční stroje
z modelové řady AccurioPress C14000.
Prodeje za poslední rok představují téměř
30 % všech prodejů za poslední čtyři roky.
Zastoupení společnosti v České republice
a na Slovensku, kde Konica Minolta drží
dlouhodobě pozici lídra s více než 60% po-
dílem, přispěla s tomuto výsledku 30 pro-
danými kusy. Stroje jsou vybaveny množ-
stvím technologií podporujících automati-
zaci tiskových procesů a vyžadují minimum
času pro předtiskovou přípravu. 

„Vzrůstající zájem zákazníků o digitální techno-
logie reflektuje dlouhodobé změny na trhu smě-
rem k menším objemům zakázek v různých va-
riantách a s možností personalizace tisku. Zaří-
zení modelové řady AccurioPress C14000 tyto
požadavky splňují, a k tomu se vyznačují vyso-
kou produktivitou a jednoduchým ovládáním,“
uvedl Pavel Štěpán, obchodní ředitel Konica Mi-

nolta Business Solutions Czech, a dodal: „Mno-
ho úkonů, které dříve musel provádět operátor,
řídí tyto stroje samy nebo je výrazně usnadňují.
Vlajkové lodě barevné řady AccurioPress nabí-
zejí rovněž tisk na papíry s gramáží až 450 g/m2,
což našim zákazníkům umožňuje vyrábět
i menší POS produkty nebo třeba pohlednice.“

Modelová řada AccurioPress C14000 za-
hrnuje konkrétně stroje C14000, C14000e,
C12000 a C12000e. Ty se liší zejména rychlostí
tisku od 120 do 140 stránek za minutu. Umož-
nují tisk na širokou škálu médií a výrobu růz-
ných tiskovin od vizitek přes letáky, skládané,
sešívané či lepené brožury až po knihy s drátě-
nou či kroužkovou vazbou.

Konica Minolta uvedla tato zařízení na trh
roce 2020 a od té doby jich po celé Evropě pro-
dala již 800, přičemž v roce 2023 zaznamenala
výrazný meziroční nárůst s výsledem přesahují-
cím 250 kusů. „Například model C12000e byl
nejprodávanějším strojem ve svém segmentu
a v pořadí druhé nejúspěšnější zařízení od kon-
kurence předčil v počtech prodejů o celých

30 %,“ informoval Pavel Štěpán. Všechny mode-
ly této řady disponují mimo jiné jednotkou 
IQ-501, technologií VDI (Variable Data Inspecti-
on) pro kontrolu variabilních dat a inspekční jed-
notkou AIT (Auto Inspection Technology). Tyto
vlastnosti usnadňují obsluhu, pomáhají zvyšovat
kvalitu tiskového výstupu a minimalizují počet re-
klamací finálních výrobků. 

Například jednotka IQ-501 umožňuje mimo
jiné nastavení předozadního soutisku na každém
typu papíru a jeho kontrolu v reálném čase i bě-

hem tisku. Automaticky rovněž kontroluje hus-
totu barvy napříč tiskovou plochou nebo kalibra-
ci stroje. Díky technologie VDI pak systém doká-
že rozpoznávat čísla, čárové kódy a QR kódy,
a dokonce zjistit, zda jsou čísla vytištěna ve
správném pořadí. „Inspekční jednotka dokáže
mimo jiné odhalit nečistoty a šmouhy na tisku,
najít chybějící obrazy či stránky nebo upozornit
na nesprávné pořadí stránek. Při zjištění jakékoli
odchylky pak tisk automaticky zopakuje a vyřadí
chybné listy,“ uzavřel Pavel Štěpán. (tz)

Podnikatelé se ve svých budovách denno-
denně potkávají s problémy, které zvyšují
jejich účty za energie. Nedostatečné těsně-
ní oken, špatné osvětlení nebo zateplení
jsou jen hrstkou z potíží, kterým čelí. Se
schválením Směrnice o energetické nároč-
nosti budov Radou EU se navíc na renovace
a úsporné budovy bude klást v příštích le-
tech výrazně větší důraz a podnikatelé bu-
dou muset do přechodu na udržitelná řeše-
ní investovat nemalé částky.

Pomocnou ruku jim nabízí Národní rozvojová
banka se svým programem Nové úspory ener-
gie, který z části pokryje jejich náklady na reali-
zaci udržitelného projektu. Na program banka
vyčlenila 1,8 miliardy korun. 

Ceny energií v posledních letech výrazně
stouply, a s tím se zvýšily i zálohy za energie.
Podnikatelé tak najednou museli začít řešit

energetický management, který pro ně do té do-
by nebyl prioritou. „Začali se zajímat, kde by
mohli snížit svou spotřebu, jaké stroje vyřadit
z provozu a jak své budovy proměnit v úsporné.
Postupně tak přišli na to, že jejich budova často
nemá funkční energetický management a pení-
ze jim často unikají doslova oknem,“ řekla Eva
Baková, specialistka energetiky Národní rozvo-
jové banky. Jedním takovým podnikatelem byl
i Karel Řepa, spolumajitel společnosti Retre.
„Provoz prádelny byl energeticky náročný, pro-
to nám investice do úsporných opatření dávaly
velký smysl – tím více pak při pohledu na ceny
energií. Začali jsme s postupnou obnovou naše-
ho strojního řízení. Nejdříve jsme nahradili za-
staralý zdroj páry na LTO novým zařízením na
plyn, a poté jsme začali postupně nahrazovat
parní spotřebiče, tedy žehliče a sušičky, plyno-
vými,“ vysvětlil Karel Řepa. Tím to ale neskon-
čilo. Společnost se pustila i do zvýšení výkonu
její fotovoltaiky. 

Problém firmy Retre není výjimkou, patří
k řadě nejčastějších záležitostí, se kterými se
podnikatelé u svých budov potýkají. K těm patří
kromě zastaralých technologií a strojů také:
■ stará okna
■ netěsnící dveře
■ energeticky náročné osvětlení
■ špatný stav fasády budovy

„Podnikatelé v počáteční fázi často neví, co
je třeba v jejich budově vylepšit či vyměnit.
V této situaci jim pomohou kolegové z progra-
mu ELENA, kteří jim nabídnou pomocnou ru-
ku s přípravou energeticky úsporného projektu
a navrhnou jim řešení na míru. Ať už jde o od-
stranění několika starších strojů a jejich nahra-
zení jedním novým, který nespotřebuje tolik
energie, nebo například o výměnu žárovek za
LED osvětlení či dvojskel za trojskla. Podoba ře-
šení se liší, často je to však velice komplexní.
Málokdy se setkáváme s tím, že by podnikateli

stačilo pouze vyměnit světla nebo okna,“ uvedla
Eva Baková.

NRB podnikatelům pomáhá nejen s návr-
hem energetického projektu a vypracováním
energetického posudku v rámci asistenčního
programu ELENA, ale také s financováním
v rámci programu Nové úspory energie. V něm
mohou podnikatelé zažádat o zvýhodněný úvěr
s úrokem 1,99 % p.a. Po úspěšném dokončení
úsporných opatření mohou požádat o vyplacení
dotační složky úvěru ve výši až 35 % ze způsobi-
lých výdajů projektu. Díky této podpoře se mo-
hou pustit do jednodušších i rozsáhlejších
oprav svých budov.

O tom, že je správný čas se do renovací pus-
tit, svědčí také Směrnice o energetické nároč-
nosti budov, kterou ve druhé polovině dubna
schválila Rada EU. Jejím cílem je, aby byly
všechny budovy do roku 2050 uhlíkově neut-
rální. Státy EU budou mít dva roky na převede-
ní této normy do národní legislativy. (tz)

V Evropě roste zájem o tiskové stroje řady AccurioPress C14000

Trápí je stará osvětlení, okna a nedostatečné zateplení budov

zdroj CRIF

foto Pixabay
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S jakými kontrolami se může podnikatel se-
tkat, jaká jsou jeho práva, a naopak povin-
nosti? Aktualizovaná verze příručky Hospo-
dářské komory ČR nejen napoví, ale pomů-
že také s orientací v množství předpisů. 

Kontrol ze strany státu vůči podnikatelům přibý-
vá. Podle kvalifikovaného odhadu Hospodářské
komory vycházejícího z dat Právního elektronic-
kého systému jen 12 vybraných úřadů (např.
MPO, MPSV aj.) ukládá podnikatelům celkem
1493 povinností. Nejčastěji kontroly provádí fi-
nanční správa, živnostenské úřady, Česká ob-
chodní inspekce, Státní inspekce práce a Česká
správa sociálního zabezpečení. 

Právě zmíněným nejfrekventovanějším do-
hledům se věnuje příručka Kontroly pod kon-
trolou podrobněji, včetně základních informací
nebo shrnutí jejich průběhu. Přináší i odpovědi
na nejčastější dotazy a vzory příslušných doku-
mentů. Pro podnikatele je přínosné také to, že
se díky ní mohou rychle zorientovat v právních
předpisech a také kompetencích jednotlivých
inspekčních orgánů. Například se dozví, že ČOI
není oprávněna kontrolovat kvalitu potravin,
pokrmů či tabákových výrobků, naopak je
kompetentní třeba v případě, že byl výrobek ne-
správně označen. „Základní věc je, že v případě
kontroly by měl podnikatel požadovat po kon-
trolorovi, aby předložil pověření ke kontrole. To
může být písemné pověření nebo – pokud to
stanoví jiný právní předpis – může jít i o průkaz,
obsahující fotografii kontrolora, jeho jméno
a příjmení, a také evidenční údaje o vydání prů-
kazu,“ upozornila Lenka Janáková, ředitelka
Odboru legislativy, práva a analýz Hospodářské
komory ČR. 

V příručce jsou také rozepsány základní
lhůty, mj. že proti kontrolním zjištěním může
podnikatel podat do 15 dnů od doručení proto-
kolu o kontrole námitky. Ale také to, že si při sa-
motné inspekci může kontrolora jako úřední
osobu nahrávat. 

„Vyrábíme na světové úrovni, ale ani nás ne-
minuly kontroly ze strany státních orgánů.
V našem případě to vždy dopadlo dobře. Nic-
méně i tak vnímáme ucelené poradenství Hos-
podářské komory v této oblasti jako přínosné

a velmi nám pomáhá se orientovat v problema-
tice kontrol,“ uvedl ředitel a spolumajitel CON-
TEG Group Vít Voláček.

Příručku najdete na webu Hospodářské ko-
mory. (tz)

Udělat z udržitelnosti pomyslnou normu
a napomoci k vytvoření evropského trhu
s udržitelnými produkty. To je cílem Naříze-
ní o ekodesignu (ESPR), jehož finální znění
odhlasoval v úterý 23. dubna Evropský par-
lament a v nejbližších týdnech by ho měla
schválit Evropská rada.

Legislativa se svými požadavky přímo i nepří-
mo dotkne mnoha evropských i mimoevrop-
ských firem, které dodávají své zboží a vstupy
na unijní trh. Patří sem například problematika
digitálního pasu produktu, kritéria udržitel-
nosti, podíl recyklátů, uhlíková stopa, opravi-
telnost atd. Svaz průmyslu a dopravy se ale obá-
vá některých dopadů nařízení.

Nařízení o ekodesignu by mělo dle zákono-
dárců EU zajistit rovné podmínky pro udržitel-

né výrobky na evropském trhu a zvýšit konku-
renceschopnost evropského průmyslu. Celkový
dopad však bude záležet na nastavení dílčí legis-
lativy, jejíž tvorbu schválené nařízení spustí. 

Ekodesign přinese několik výzev, kterým
budou muset podniky čelit. Primárně jde o spl-
nění kritérií udržitelnosti (v oblasti recyklova-
telnosti, podílu recyklátu, opravitelnosti, uhlí-
kové stopy atd.), které budou muset vybrané ka-
tegorie výrobků dodržovat. Pokud budou tato
kritéria nastavena adekvátně, může to evropské
výrobce ochránit před konkurencí ze třetích ze-
mí, která je bude obtížněji splňovat. 

Svaz průmyslu a dopravy České republiky
se ale obává některých dopadů zavedení digitál-
ního pasu výrobku (DPP). Ten má poskytovat
výrobcům, klíčovým účastníkům dodavatelské-
ho řetězce, spotřebitelům a orgánům dozoru
nad trhem informace o udržitelnosti výrobku.

Pro firmy však nebude vždy lehké získat napří-
klad od třetích stran potřebné a ověřené infor-
mace, a může tak v důsledku docházet i ke slo-
žitým změnám v dodavatelských řetězcích. DPP
může také některým podnikům přinést další
administrativní zátěž.

„Digitální pas produktu musí být spolehli-
vý, efektivní a relevantní pro každého činitele na
trhu a jeho potřeby. Sesbírané hodnoty musí
mít přidanou hodnotu pro výrobce, dodavatele,
dozorové orgány, spotřebitele. Je ale potřeba za-
jistit, aby nedocházelo k zveřejňování či úniku
citlivých informací,“ řekl Bohuslav Čížek, ředi-
tel Sekce hospodářské politiky SP ČR. 

Současně budou muset firmy investovat ne-
malé prostředky do hledání, nahrazování či vý-
zkumu a vývoje nových, ekologičtějších a ener-
geticky úspornějších produktů. To může vyža-
dovat vyšší náklady na změnu výrobních postu-

pů, surovin a technologií. Pro některé firmy je
to zároveň další ztížení podnikání, resp. zhorše-
ní konkurenceschopnosti v EU. 

„V České republice dlouhodobě prosazuje-
me přijetí opatření na podporu cirkularity ma-
teriálů a výrobků, recyklačního průmyslu a vy-
užívání druhotných surovin, vedlejších produk-
tů a energie, a to včetně pozitivních ekonomic-
kých nástrojů k podpoře recyklace na všech
úrovních,“ vysvětlila viceprezidentka Svazu
průmyslu Kateřina Kupková s tím, že průmysl
v Česku se o udržitelnější podnikání již delší
dobu snaží. 

Nařízení o ekodesignu znamená pro firmy
legislativní stvrzení toho, že se budou muset do
hloubky zabývat aspekty udržitelnosti výroby
a nabídky produktů. Na to, aby se firmy mohly
přizpůsobit novým podmínkám, je ale potřeba
zajistit dostatek času. (tz)

Evropská unie se stále více zaměřuje na
sjednocení obalové legislativy a značení
obalových materiálů s cílem podpořit vol-
ný trh a efektivní recyklaci. Jednotný trh
s více než 400 milióny spotřebiteli by totiž
pro podniky znamenal skvělou příležitost,
která by jim usnadnila obchodní operace
a posílila konkurenceschopnost. Realita 
je však zatím jiná.

Jednotlivé členské státy EU mají jiné požadavky
na obalovou legislativu a četné legislativní změ-
ny ideu jednotného trhu ještě více destabilizují,
ba dokonce si často i protiřečí. V červnu na Ev-
ropském obalovém sympoziu to budou řešit zá-
stupci českého Ministerstva průmyslu a obcho-
du a Americké obchodní komory v EU.

„Odborníci rádi a často mluví o jednotném
trhu, ale situace v obalovém průmyslu je diame-
trálně odlišná. Například pokud chcete exporto-
vat produkt do Itálie, Francie, Španělska a Ně-
mecka, tak musíte mít na obalu čtyři systémy
značení – z jakých materiálů obal je a kam se má
vytřídit. Ve Španělsku navíc absolvujete audit,
pokud váš obal obsahuje plast, a pak zaplatíte
speciální daň, když obal neobsahuje minimální

požadované množství recyklátu, který je ale při-
tom u některých produktů zakázán. V Německu
se zase musíte zapsat do speciálního registru,
když dovážíte zabalené zboží,“ řekla Iva Werbyn-
ská, ředitelka Obalového institutu Syba a odbor-
nice na obalovou legislativu. Tento registr však
budou mít brzy všechny státy povinný.

Podle legislativy se mají obaly zmenšovat na
co nejmenší možnou míru, množství údajů,
které na nich musí být uvedené, však rapidně
stoupá a každý stát je má jiné. Pro podniky je ta-
to diverzita často velmi náročná. „Na obal se

mají vejít všechny značky k obalům a recyklaci,
a dále samozřejmě také informace o samotném
produktu. A pokud jde o malý produkt, nedej-
bože kosmetický, kde je množství povinných in-
formací skutečně obrovské, máme problém,“
dodala Iva Werbynská.

Přesto všechno představuje jednotný trh
s harmonizovanou obalovou legislativou a sjed-
noceným značením obalových materiálů klíčo-
vý krok směrem k udržitelnému rozvoji a pro-
speritě v rámci Evropské unie. Evropská komise
proto vyzývá členské státy k co nejrychlejší im-

plementaci opatření, aby se podpořil volný trh
a efektivní recyklace. Společnosti mohou využít
zdroje, jako je výzkum a vývoj, univerzity a pří-
stup na okrajové trhy, aby rozšířily své aktivity
v celosvětovém měřítku. To zvýší podnikům je-
jich konkurenceschopnost. 

Problematice jednotného trhu se bude vě-
novat 27. června na prvním Evropském obalo-
vém sympoziu Martin Pospíšil z Ministerstva
průmyslu a obchodu a Thibaut L’Ortye z Ame-
rické obchodní komory v EU, který uvede, proč
je jednotný trh důležitý a proč usnadní evrop-
ský export do Ameriky. Sympozium se bude ko-
nat v Praze na půdě České zemědělské univerzi-
ty. Zájemci se mohou přihlásit již teď prostřed-
nictvím internetových stránek www.obalova-
akademie.cz.

Obalový institut SYBA sdružuje a prosazuje
zájmy subjektů činných v sektoru balení, obalů,
obalových prostředků, balicích materiálů, bali-
cích strojů a také zájmy výrobců baleného zboží
týkající se balení. Jde o sdružení firem a odbor-
níků, kteří se podílejí na vývoji, výrobě a využí-
vání obalů a obalových materiálů. Tento institut
funguje jako platforma pro sdílení informací,
vzdělávání, podporu inovací a spolupráce mezi
různými aktéry v obalovém průmyslu. (tz)

Podnikatelům s kontrolami pomůže
aktualizovaná příručka Hospodářské komory ČR

Obalová legislativa si často protiřečí

Nařízení o ekodesignu udržitelných produktů: obava, či přínos pro firmy?
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Naše kavárna

Lego naší legislativy

Personální ředitelkou Promet
Group Hana Caltová
Na klíčovou pozici personální ředitelky strojí-
renské skupiny Promet Group nastoupila Hana
Caltová. Zkušená odbornice s více než 20 lety
praxe v oblasti HR a vedení týmů přichází do
společnosti v období po předání vedení skupiny
druhé generaci rodiny Materových. 

CSG jmenovala Paula Lemkeho
generálním ředitelem CSG USA

Czechoslovak Group, globální průmyslově-
technologická skupina sídlící v České republi-
ce, jmenovala Paula Lemkeho do funkce CEO
společnosti CSG USA, která je americkou po-
bočkou skupiny. Paul Lemke bude zodpovědný
za identifikování příležitostí k růstu a inova-
cím a za rozvoj strategických obchodních vzta-
hů s klíčovými obchodními partnery na ame-
rickém trhu, a to včetně amerických ozbroje-
ných sil, policejních složek a dalších vládních
institucí.

Kdo platí zdravotní pojištění 
za důchodce, který zároveň
podniká

Za pojištěnce, který patří do státní katego-
rie, platí vždy pojistné na zdravotní pojištění
stát. V případě, že má státní pojištěnec také
příjem jako OSVČ (tzv. souběh), musí platit
pojistné i ze svého příjmu z výdělečné činnos-
ti. Jen při tomto souběhu nemusí dodržet mi-
nimální pojistné stanovené pro danou skupi-
nu (OSVČ).

Pozor – pojištěnec musí oznámit zdravotní
pojišťovně, že má nárok na zařazení mezi osoby,
za které je plátcem pojistného stát.

Jak to je v praxi 
v případě souběhu?
Pojištěnec, který je ve státní kategorii a zároveň
podniká, platí zálohy na zdravotní pojištění ná-
sledovně:
■ V prvním roce podnikání pojištěnec zálohy
na zdravotní pojištění neplatí. Pojistné doplatí
jednorázově na základě podaného Přehledu
OSVČ, kde si také vypočítá zálohu pro další rok
podnikání.
■ V dalším roce podnikání platí zálohy ve výši
vypočtené ze svého skutečného daňového zá-
kladu, mohou být nižší, než je stanovené mini-
mum. Zálohu zaplatí poprvé za kalendářní mě-
síc, ve kterém podal Přehled OSVČ.

Kdo další může být ve státní kategorii
a podnikat?
Stát platí pojistné na zdravotní pojištění každý
měsíc nejen za poživatele důchodu, ale také na-
příklad za ženy na mateřské, osoby na rodičov-
ské dovolené, příjemce rodičovského příspěvku,
studenty do 26 let.

Kdy jsou splatné zálohy 
na zdravotní pojištění u OSVČ?
Zálohy OSVČ jsou splatné od 1. dne kalendář-
ního měsíce, za který se platí, do 8. dne měsíce
následujícího. V případě, že by pojištěnci vy-
cházela měsíční záloha na pojistné velmi nízká,
např. v řádu desítek korun, může zaplatit pojist-
né za delší období najednou (např. za celý ka-
lendářní rok). (tz)

Sponzoring, charita, pomoc

ROSSMANN a zákazníci 
pro potřebné 

První letošní vlna charitativního projektu KDE
SRDCE POMÁHÁ je za námi. Zákazníci droge-
rie ROSSMANN v rámci ní mohli v mobilní ap-
likaci věrnostního programu ROSSMANN
CLUB opět přidělit libovolný počet svých nevy-
čerpaných bodů a pomoci přerozdělit dva mi -
lióny korun mezi příběhy, ve kterých figuruje
nejen fyzický handicap, ale i psychická zátěž
a onemocnění duše, které sice nejsou na první
pohled tak patrné, ale hrají v životě člověka rov-
něž zásadní roli. (tz)

Obrovské tempo vývoje umělé inteligence
nadále pokračuje. Jen v loňském roce do
něj soukromé subjekty celosvětově investo-
valy 96 miliard dolarů. České firmy se do
toho však zatím příliš nehrnou. Podle dat
ČSÚ vloni používalo technologie umělé in-
teligence pouhých 6 % českých podniků.
Pomoci by jim měl nový dotační titul Apli-
kace II. Ten má podpořit vznik vysoce ino-
vativních, unikátních softwarových řešení,
která budou konkurenceschopná i v mezi-
národním měřítku.

Oblast AI v posledních letech zažívá mohutný
rozmach. Téměř denně se objevují nové revo-
luční nástroje, které dále posouvají hranice
technologického pokroku. Za výraznými po-
suny stojí masivní investice. Podle zprávy
Stanfordské univerzity AI Index Report 2024
vloni do vývoje těchto technologií investovaly
soukromé subjekty 96 miliard dolarů. Mírně
znepokojující však jsou nadále se rozevírající
nůžky mezi softwarovými velmocemi a zbyt-
kem světa. 

Celkem nepřekvapivě stojí v čele vývoje
umělé inteligence Spojené státy. V loňském roce
do něj americké firmy investovaly 67 miliard
dolarů, tedy více než dvě třetiny celkového ob-
jemu. S výrazným odstupem za nimi následuje

Čína s investicemi 7,8 miliardy dolarů. Investice
všech evropských států dohromady pak vloni
činily 11 miliard dolarů, a výrazně tak na Spoje-
né státy ztrácejí. 

A jak jsou na tom Češi a AI? Čísla z publika-
ce ČSÚ Informační společnost v číslech 2024
ukazují, že tuzemské firmy ve srovnání s ostat-
ními státy Evropské unie zatím mírně zaostáva-
jí. V roce 2023 používalo technologie umělé in-
teligence jen necelých 6 % českých firem, což
nás řadí na 16. místo v rámci sedmadvacítky.
Nejlépe si aktuálně vedou velké podniky s více
než 250 zaměstnanci, mezi kterými využívá tyto
technologie více než čtvrtina (28,4 %). Ve Fin-
sku, Slovinsku nebo Dánsku však s AI pracuje
každá druhá velká firma. 

Význam včasného naskočení na trend AI si
Česko naštěstí uvědomuje. Ve druhé polovině
roku se proto očekává vyhlášení dotačního pro-
gramu Aplikace II, který by měl české firmy
podpořit ve vývoji vlastních inovativních soft-
warových řešení postavených právě na AI, stro-
jovém učení, deep learningu, neuronových sí-
tích nebo virtuální či rozšířené reality. „Vyhláše-
ní tohoto dotačního titulu jen potvrzuje ambici
Česka držet v oblasti technologií krok s velkými
hráči, jít naproti pokroku a podporovat konku-
renceschopnost českých firem,“ komentoval
David Kotris, jednatel dotační společnosti eno-
vation, a dodal: „Určený bude pro malé, střední

i velké podniky, které budou moci získat desítky
až stovky miliónů korun na své vývojové nebo
výzkumné projekty. Jejich výstupem by měla
být vysoce inovativní, unikátní softwarová řeše-
ní, která budou konkurenceschopná i v meziná-
rodním měřítku.“ 

Umělá inteligence bývá často spojovaná
s obavami z nahrazení lidských pracovníků. Ak-
tuální vývoj však ukazuje, že AI zatím dokáže
efektivně zastat pouze dílčí části pracovní ná -
plně, a spíše tak ovlivní způsob, jakým lidé a fir-
my pracují. Příští roky by se proto měly nést
v duchu hledání způsobů, jak AI v pracovním
prostředí co nejlépe využít. Goldman Sachs na-
příklad odhaduje, že by mohla umělá inteligen-
ce pracovníkům v nějaké míře asistovat až ve
dvou třetinách všech existujících povolání.

„Více než hrozbu dnes umělá inteligence
představuje nástroj, který lidem jejich práci
usnadní a zefektivní. Každý zaměstnanec tak
díky ní může být mnohem produktivnější. Fir-
my, které dokážou tyto technologie zapracovat
do svých každodenních procesů a efektivně je
využívat, budou mít na trhu obrovskou konku-
renční výhodu,“ upozornil David Kotris. Pozi-
tivní vliv AI na efektivitu práce potvrzuje prů-
zkum Workforce Lab společnosti Slack, ve kte-
rém hned čtyři z pěti pracovníků využívajících
AI uvedlo, že tyto technologie zvyšují jejich
produktivitu. (tz)

Umělou inteligenci využívá
jen 6 % českých firem

INZERCENezapomeňte na knihu

Udržitelnost

Grada Publishing, a. s.
U Průhonu 22, 170 00  Praha 7
tel.: 234 264 401
fax: 234 264 400
www.grada.cz

Smart Press, s.r.o.
Velflíkova 1417/12
160 00  Praha 6
tel.: 233 320 075
e-mail: redakce@smartpress.cz
www.smartpress.cz

Kniha o kávě
(třetí přepracované vydání)
Petra Davies Veselá
Po Velké knize o kávě, která se stala pomocní-
kem baristů a kavárníků, přichází autorka
s publikací pro domácí nadšence. Provede pro-
cesem přípravy kávy od pěstování, zpracování
a pražení po skladování a spotřebu a pomůže
s výběrem a nákupem nejen zrn, ale také
mlýnku nebo jiných pomůcek. Soustředí se na
domácí přípravu filtrované kávy. Věnuje se
i přípravě espressa, cappuccina a technice ma-
lování mléčnou pěnou.

Dokážeš mnohem víc, než si myslíš!
Thimon von Berlepsch
Za to, kým jsme a jak se chováme, je zodpověd-
ný náš mozek. Naše podvědomí pracuje jako
operační program počítače s programy nahra-
nými v dětství. Ty nám sice mají usnadnit život,
ale bohužel jsou často zastaralé, někdy chybné.
Autor této knihy, známý trenér autohypnózy,
vás naučí ovlivnit nevědomé a automatické
vzorce vašeho chování. Strach potom přestane
být strachem, trauma už nebude tak bolestivé
a ve vašem partnerském vztahu bude panovat
větší vzájemné pochopení.

Stavba domu je jako skládačka. Vše musí
do sebe perfektně zapadnout, aby objekt
co nejlépe fungoval, od stability konstrukce
až po ekonomiku bydlení. Investoři často
stavějí svůj dům pouze jednou v životě,
a tak snadno na některé kroky zapomenou
či si neuvědomí jejich návaznost. 

„Dům nejde stavět po částech, jde o komplexní
záležitost, kdy se všechny prvky vzájemně ovliv-
ňují a zapadají do sebe. Investor staví dům s jas-
ným cílem, vizí, a pokud jí chce dosáhnout, je
třeba brát v potaz mnoho faktorů,“ řekl archi-
tekt Tomáš Dvořák. Na dům se tak dá nahlížet
jako na ekosystém, kde musí být veškeré prvky
provázané. „Již od začátku je na místě mít pro-
myšlený standard domu a konstrukční systém.
Tedy například zda je záměrem pasivní dům
a má být řešen z cihelného stěnového systému.
Tomuto zadání pak bude odpovídat ucelený ná-
vrh, včetně orientace oken na světové strany,
kompaktní hmota domu, ale také řešení skladeb
a podrobností,“ uvedl Jan Pala z architektonic-
kého studia +arch.

Pro správné propojení veškerých částí stav-
by slouží projektová dokumentace, kterou radí

odborníci nepřehlížet. Investorům pomůže
o domě uvažovat komplexně a vše vzájemně
propojit. Je však žádoucí využít služeb odborní-
ka. Laik totiž často nedokáže na stavbu domu
nahlížet celistvě a vzít v potaz vše od výběru
materiálu, místa výstavby, zateplení, rozměrů
jednotlivých místností až po dostatek úložného
prostoru. Nadělá tak zbytečné chyby, které se
těžko napravují, když už dům stojí. „Zpravidla
platí, že dobře připravený projekt s promyšle-
nou koncepcí ve výsledku šetří čas a peníze při
realizaci. V případě, že není dům důsledně
a kvalitně navržen, hrozí vznik atypických de -
tailů a skladeb, které bude nezbytné řešit na
stavbě. Často pak musí být použit dražší mate-

riál, který navíc není běžně skladem, nebo hůře,
detail nebude dořešen a stavební činnost se na-
ruší. Mohou také vzniknout tepelné mosty, pří-
padně se investor musí smířit s tím, že nebudou
splněny jeho původní požadavky, protože to bo-
hužel už není v ten daný moment možné,“ vy-
světlil Jan Pala.

V rámci celku má důležitou roli také mate-
riál. „Stavební trh je pestrý, ale ne všechny ma-
teriály mají potřebné vlastnosti pro kvalitní
a zdravý domov. Pokud investor zvolí ten, který
mu například akusticky při užívání domu pře-
stane vyhovovat, už těžko to změní,“ připome-
nul Jiří Dobiáš, ředitel produktového manage-
mentu a business developmentu společnosti
Wienerberger. 

Společnost jako jediná na trhu nabízí sta-
vebníkům komplexní portfolio produktů pro
hrubou stavbu. V případě zakoupení materiálů
od jedné značky má navíc investor jistotu, že
spolu korespondují. „Je důležité si uvědomit, že
díky počáteční investici do kvality v budoucnu
ušetří desítky tisíc, a to, co na první pohled mů-
že vypadat jako překážka nebo zbytečná práce
navíc, zjednoduší každodenní provoz domu.
Naším úkolem je edukace investorů a případná
pomoc,“ uzavřel Jiří Dobiáš. (tz)

Dům je jako ekosystém
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V květnu před 25 lety, tedy v roce 1999,
sjela z výrobní linky v závodu společnosti
Rigips v Horních Počaplech první sádrokar-
tonová deska. Od té doby bylo jen v Rigip-
su vyrobeno přes 430 miliónů desek, jimiž
bychom byli například schopni pokrýt skoro
celé území Prahy. Za čtvrtstoletí se sádro-
karton „naučil“ přizpůsobit vlhkému pro-
středí, exteriéru, a třeba i rentgenovému
záření, v oblasti akustiky, pevnosti i rychlos-
ti realizací překonal donedávna uctívanou
cihlu a v Česku podíl staveb s jeho využitím
stále roste.

Sádrokarton jako stavební materiál ušel za po-
sledních 25 let dlouhou cestu. Svou pozici na tr-
hu si vybudoval zejména skrze neustálé zlepšo-
vání svých vlastností. „V podstatě všechny ne-
dostatky, které se mu daly vytknout, se nám pří-
mo v závodu v Horních Počaplech podařilo
odstranit,“ řekl Robert Hošek, odborník na su-
chou výstavbu z Rigipsu. Postupně tak vznikla
Modrá akustická deska s výjimečně dobrými
akustickými vlastnostmi, ultrapevná deska Ha-
bito H vhodná i ke kotvení těžkých předmětů,
deska Glasroc H využívaná ve vlhkém prostře-
dí, jako jsou bazény a wellness studia, či třeba
speciální deska určená ke stínění rentgenového
záření bez využití olova.

Zpočátku byl sádrokarton srovnáván ze-
jména s klasickou cihlou, která vzhledem k tra-
dici budila více důvěry. Nyní ji však v podstatě

ve všech ohledech překonal. „Porovnáme-li běž-
nou bytovou příčku ze sádrokartonu s tou ci-
hlovou, sádrokartonová splní stejné podmínky,
i když bude o 160 mm tenčí a o 306 kg na 1 m2

lehčí,“ vysvětlil Robert Hošek. Zároveň přitom
sádrokartonová příčka propustí o devět decibe-
lů méně hluku z okolí a její kompletní realizace
zabere zhruba 21 hodin (v porovnání s 59 hodi-
nami u příčky cihlové). „Kromě času navíc sád-
rokarton šetří i naši peněženku. Celkové nákla-
dy na suchou výstavbu totiž v současné době
vycházejí zhruba o 15 % levněji než u cihlových
staveb,“ dodal. Domnívá se proto, že tak jako
v minulosti cihlová výstavba vzhledem ke své
výhodnosti vytlačila kámen, sádrokarton nyní
začíná vytlačovat cihlu. „Věřím, že stojíme na
úsvitu doby sádrokartonové,“ naznačil.

Dokládají to i čísla z České republiky. V po-
sledních pěti letech tvoří stavby se sádrokarto-
novým opláštěním, především dřevostavby
s takzvanou sendvičovou konstrukcí, tedy do-
my s dřevěnými trámky a podlahou, zdmi
a příčkami tvořenými sádrokartonem, více než
čtvrtinu nově postavených domů. Zhruba před
dvanácti lety jich přitom byla pouhá desetina.
„Z celkového počtu všech rodinných domů
u nás dřevostavby nyní tvoří zhruba sedminu.
Trend neustále sílí, protože dřevostavby před-
stavují rychlé řešení. Na celou výstavbu od prv-
ního návrhu až po nastěhování mnohdy stačí
pouhých šest měsíců,“ sdělil Tomáš Korecký,
odborník na dřevostavby z Rigipsu. Výstavbu
by navíc do budoucna mělo urychlit stále častěj-

ší využívání prefabrikátů. „Části domu lze efek-
tivně smontovat již v továrně, kde je možné pra-
covat za jakéhokoli počasí, a následně je pouze
zavést a sestavit na místě určení. Tímto způso-
bem tak může být výstavba dřevostaveb ještě
efektivnější,“ doplnil.

Dřevostavby a prefabrikace tak budou jas-
ným trendem moderního stavitelství. „Žádou-
cí budou zejména u veřejných staveb, jako jsou
školy nebo úřady. Nepůjde sice o čisté dřevos-
tavby, ale podíl dřeva v různých částech kon-
strukce se bude zvyšovat,“ nastínil Tomáš Ko-
recký. V následujících letech nás podle něj če-
ká také rozšíření modularity a možnost trans-
formovat budovy v čase na základě aktuálních
potřeb.

Dalším trendem, který na sebe nenechá
dlouho čekat, bude větší využití takzvaných pro-
větrávaných fasád, jejichž součástí jsou speciál-
ně upravené exteriérové sádrové desky. Při mon-
táži se uplatňuje v maximální míře suchý proces,
přinášející časovou flexibilitu bez dlouhých
technologických přestávek. „Větrané fasády jsou
již nyní hodně populární například v západní
Evropě, protože oproti klasickému kontaktnímu
zateplovacímu systému efektivněji odvádí vlh-
kost z konstrukce a jsou vhodné i pro rekon-
strukce, protože si nekladou nároky na rovin-
nost podkladu. Dále výrazně vylepšují vzducho-
vou neprůzvučnost budovy a přispívají k ochra-
ně před vnějším hlukem,“ komentoval Milan
Daněk, produktový manažer z Rigipsu. (tz)

Vize společnosti Bondbot se vyznačuje v trans-
parentním jednání ze strany firem a jasně defi-
novaným cílem pro vydávání dluhopisů. S tímto
přístupem chce minimalizovat rizika při emisi
podlimitních korporátních dluhopisů a zapojit
se do realizace investičních a růstových projek-
tů. Ve své podstatě přebírá veškerou práci spoje-

nou s výběrem peněz, kam spadá založení ISIN,
spuštění online reklamních kampaní, vytvoření
vstupní stránky, kontaktování zájemců o inves-
tice a veškerá administrativní činnost.

Za uplynulé období má společnost Bond-
bot za sebou již desítky zafinancovaných pro-
jektů s velmi pestrým zaměřením, od develo-

perských dluhopisů, dluhopisů na růst potravi-
nářské společnosti, až po investice do startupů.
Do této chvíle vybral Bondbot pro realizaci
všech projektů více než 200 miliónů korun,
65 % z nich se podařilo úspěšně dokončit.
Oproti své konkurenci může zaručit kontinuál-
ní výběr peněz a v případě neúspěchu vrací vlo-
ženou částku zpět. 

„V naší firmě připravujeme produkty, které
se normálně prodávají. Produkty, které nejsou
zajímavé pro spotřebitele, obvykle nefungují
dobře ani na dluhopisy. Důležitý je kontinuální
výběr peněz. Není to tak, že na začátku vybere-
me tři až čtyři milióny korun, naopak, výběr pe-

něz postupně roste s časem emise a v dané si -
tuaci to považuji za velkou konkurenční výhodu,“
řekl Jan Skovajsa, majitel a CEO firmy myTimi,
www.mytimi.cz, a Bondbot, www.bondbot.cz.

Společnost Bondbot má ambice rozšířit svou
podporu firmám nejen prostřednictvím emise
podlimitních dluhopisů, ale i v oblasti nadlimit-
ních emisí a v budoucnu má plány si dokonce
zřídit vlastní investiční fond SICAV. Ten by podle
vize Jana Skovajsy mohl pomáhat nejen s dluho-
pisy, ale i s trhem akcií, s důrazem na individuál-
ní přístup ke klientům. Jeho cílem bude podpořit
veřejnost v zájmu o investování a ukázat, že její
úspěch je prioritou. (tz)

Při příležitosti 120. výročí založení chemic-
kého závodu v Novém Bohumíně vrcholí
přerod skupiny Bochemie ve významného
hráče na poli bateriových technologií. Záro-
veň pokračuje výrazná přestavba areálu 
Bochemie zaměřená především na energe-
tickou nezávislost provozu a technologic-
kou modernizaci.

V Bohumíně se začaly akumulátorové hmoty
vyrábět už v roce 1951, z široké produktové pa-
lety závodu však po desetiletí představovaly jen
méně významnou výseč. Od akvizice předního
německého výrobce průmyslových akumuláto-
rů GAZ v roce 2019 však skupina Bochemie po-
krývá celý výrobní řetězec od základní chemie
až po kompletní baterie. V současné době na
tento segment její činnosti připadá již zhruba
65 % obratu skupiny. 

Nad rámec výroby nikl-kadmiových článků
navíc Bochemie začne dodávat kompletní 
Li-ion bateriové systémy a úložiště na míru růz-
ným průmyslovým odvětvím a aplikacím. Mezi
střednědobé plány skupiny pak patří chemická
recyklace lithium-iontových článků, což vzhle-
dem k problematické dostupnosti lithia před-
stavuje záměr celoevropského významu.

Již několik let také probíhá rozsáhlá rekon-
strukce výrobních i administrativních budov
mateřského závodu skupiny v souladu se sna-
hou Bochemie o udržitelné podnikání. Projekt
zahrnuje zachování a modernizaci historických
budov bohumínského závodu, zatímco další in-
vestice v řádu desítek miliónů korun směřují ke
snížení závislosti provozu na energetických
vstupech zvenčí. Vysoce komplexní a inovativ-
ní řešení jsou založena na úsporách ve spotřebě
i vlastní výrobě energie a po dokončení sníží
spotřebu provozu o velmi výrazných 55–60 %.
Významným prvkem systému bude úložiště

vyvinuté Bochemií a GAZ, které bude s kapaci-
tou 3 MWh patřit mezi jedny z největších bate-
rií v Česku.

„Význam bateriových technologií narůstá
i s rozvojem výroby z obnovitelných zdrojů. Vy-
užitím bateriových úložišť v rámci výroby
z OZE se dlouhodobě zabýváme i nad rámec to-
ho, že tvoří klíčovou součást modernizace naše-
ho provozu v Bohumíně. Například využíváme
našich dlouholetých zkušeností a know-how na
poli bateriových technologií pro výrobu vlast-
ních bateriových systémů a vývoj pokročilých
technologií, které posouvají bezpečnost Li-ion

baterií na nejvyšší úroveň. Takové baterie bude-
me instalovat v našich výrobních areálech
a současně je zpřístupníme i dalším výrobním
podnikům, provozovatelům distribučních sou-
stav a kritických infrastruktur, stejně jako sou-
kromým i veřejným zařízením s vyšší spotřebou
energie,“ vysvětlil Miloslav Vodička, předseda
představenstva skupiny Bochemie.

Zásadní modernizace, včetně výstavby no-
vých budov, čeká také továrnu GAZ v saském
Zwickau, která letos také slaví kulatiny, a to ce-
lých 140 let od svého založení. Skupina Boche-
mie navíc staví třetí továrnu GAZ v saúdsko-
arabském Dammámu, na Blízkém východě to-
tiž sídlí někteří z nejvýznamnějších zákazníků
GAZ, jako například Saudi Aramco. Zároveň
skupina výrazně expanduje na severoameric-
kých trzích poté, co v texaském Houstonu loni
na podzim založila dceřinou společnost GAZ
Energy. 

Celkově nyní Bochemie dodává do více než
120 zemí světa s tím, že přibližně polovina za-
hraničních zákazníků skupiny jsou odběratelé
akumulátorů značky GAZ. Ty se uplatňují jako
záložní zdroje v telekomunikacích, distribuci
energie, petrochemickém průmyslu, ve výrob-
ních podnicích, v rámci dopravní infrastruktu-
ry a v bezpočtu dalších odvětví. (tz)

Bochemie slaví 120. narozeniny modernizací provozů a expanzí skupiny

Sádrokarton se v Česku vyrábí již 25 let

Společnost Bondbot podporuje firmy k rozvoji 
pomocí emisí korporátních podlimitních dluhopisů

Od spuštění v červnu 2023 má společnost pro emisi podlimitních dluhopisů BondBot, v če-
le s Janem Skovajsou, za sebou více než 37 úspěšně zafinancovaných projektů. Při jejich
výběru cílí na skutečně investiční a růstové projekty, kdy před jejich schválením důkladně
prověřuje stav a ziskovost vybrané firmy, aby následně zaručila potenciálním investorům
férové jednání. V budoucnu má Bondbot ambice pomáhat firmám i v nadlimitních emisích.


